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PREDSEDNIK SVETA ZVEZE SINDIKATOV JUGOSLAVIJE MIRAN POTRČ, POSEBEJ ZA NAŠE GLAS!

Tik pred novim letom se je pred
sednik sveta zveze sindikatov Jugosla
vije Miran Potrč ljubeznivo odzval 

( prošnji našega uredništva, da bi po
sebej za naše glasilo odgovoril na 
nekaj vprašanj. V razgovoru z našim 
odgovornim urednikom se je prvo 
vprašanje glasilo: Na vseh ravneh ugo
tavljamo, kako je naš sedanji gospo
darski trenutek izredno težaven pri 
razreševanju vseh nakopičenih proble
mov preteklosti in, da igra prav zdaj 
pri tem sindikat poleg zveze komu
nistov odločilno vlogo. Kakšen je vaš 
pogled za zaključek letošnjega leta, ki 
je bilo, o tem ni dvoma, izredno stabi
lizacijsko, vendar v njem pa le še 
nismo uresničili vsega, kar smo si za
pisali v sklepe, resolucije in sporazu
me.

Miran Potrč je takole odgovoril na 
prvo vprašanje:

..Prepričan sem, da smo kljub dej
stvu, da gotovo nismo uresničili vseh 
nalog, ki smo si jih za leto 1980 zasta
vili, ob koncu leta le lahko zadovoljni 
z rezultati, ki smo jih dosegli. V letu 
1980 smo, razen pri problemu infla
cije, ki na žalost še vedno naglo na
rašča, le uspeli zaustaviti negativne 
trende na mnogih področjih gospodar
jenja.

Kljub velikim težavam v preskrbi z 
repromaterialom, kljub velikim te
žavam v uvozu smo dosegli več kot 
4 % rast v gospodarstvu, kar ni malo v 
teh razrrierah.

Uspeli smo relativno in realno 
zmanjšati investicijska vlaganja. Zago
tovili smo, da se v letošnjem letu 
zmanjšujejo v odnosu na ustvarjeni 
dohodek tako osebna, skupna in 
splošna poraba in kar je predvsem bi
stveno. Naše gospodarstvo je v tem 
letu dokazalo, da je ob jasnih usme
ritvah le sposobno mnogo povečati 
svoj izvoz in se ob realnih spodbudah 
in realnem kurzu dinarja enakoprav
nejše kot doslej vključevati v medna
rodno menjavo.

Kakorkoli če, nismo pa zadovoljni 
z rezultati v pripravljanju planov. 
Tukaj je brez dvoma še zelo veliko sla
bosti. Mislim, da je uspeh to, da bomo 
ob koncu leta le sprejeli vse štiri 
osnovne dogovore o temeljih plana v 
federaciji in s tem postavili temeljno 

. perspektivo za uveljavljanje politike 
gospodarske stabilizacije v naslednjih 
petih letih. In slednje, kar se mi zdi 
zdaleč nadvse pomembno, mislim, da 
so naši delavci in delovni ljudje v tem

letu pokazali izjemno visoko zavest in 
pripravljenost za uresničevanje po
litike gospodarske stabilizacije, saj so 
v zelo težkih razmerah doma in v tu
jini ob zmanjševanju realnega standar
da in realnih osebnih dohodkov de
lavcev pokazali izjemno veliko 
pripravljenosti za boljše delo, gospo
darjenje z družbenimi sredstvi in ne
dvomno je predvsem njihova zasluga, 
da smo v teh težkih razmerah dosegli 
takšne rezultate.

Gotovo pa je tudi res, da je vse to 
samo podlaga za nadaljevanje stabili
zacijskih prizadevanj, da vsi ti rezulta
ti pomenijo le potrditev naše sposob
nosti, da v stabilnejših razmerah ob 
ustreznejšemu razvoju družbeno
ekonomskih odnosov, ob ustreznejših 
razmerjih ustvarjenega in delitve 
dohodka, dosegamo predvidene cilje 
gospodarske rasti, rasti družbenega in 
osebnega standarda pa tudi nadaljnji 
razvoj samoupravnih odnosov.

Ne bi smeli dovoliti, da smo pre- 
zadovoljni z doseženimi rezultati zato, 
da bi naša prizadevanja v naslednjem 
letu popustila, pač pa prav obratno — 
ti doseženi rezultati nam morajo biti 
podlaga, da v naslednjem letu in v na
slednjih letih pričakujemo od zastav
ljene politike še več.

In nazadnje, kljub vsem odprtim 
vprašanjem pri hitrejšem uveljavljanju 
novih družbeno-ekonomskih odnosov 
se mi zdi leto 1980 pomembno zato, 
ker smo odkrito povedali, da je v 
zadnjih letih bilo uresničevanje ustave 
in zakona o združenem delu prepo

časno, da je obstajala določena 
stagnacija v nadaljnjem razvoju samo
upravnih odnosov. Jasno je, da je to 
eden glavnih razlogov tudi za dosled
nejše uveljavljanje politike stabilizacije 
in verjetno je zato tudi ta ugotovitev 
in začetni napori, da se razvoj družbe
no-ekonomskih odnosov ponovno 
požene, ena od garancij, da bomo tudi 
v naslednjih letih imeli večje rezultate.

Kljub načelnim ugotovitvam, naj 
združeno delo razpolaga in usmerja 
svoj ustvarjeni dohodek, je vendar 
dejstvo, da ga je samo 30 % v rokah 
delavcev. Ali se bo v prihodnjem sred
njeročnem obdobju in naslednje leto 
administrativna regulativa in odloča
nje zmanjšalo, saj ugotavljamo, da so 
včasih prav administrativni posegi in 
ukrepi izredno kratkoročni in v zadnji 
konsekvenci celo škodljivi za rast 
samoupravnega in socialističnega 
tržnega gospodarstva.

..Razpolaganje delavcev z ustvarje
nim dohodkom, predvsem pa tudi za
gotavljanje njihovega vpliva na pogoje 
pridobivanja dohodka je prav gotovo 
eno temeljnih vprašanj našega nadalj
njega razvoja socialističnega samo
upravljanja, kot tudi uresničevanja po
litike gospodarske stabilizacije. 
Mislim, da ugotovitev, zastavljena v 
vprašanju, drži in predstavlja enega 
izmed temeljnih razlogov in proble
mov, s katerimi se soočamo. Rešitev 
za hitrejše uveljavljanje vloge delavcev, 
da bi odločali o pogojih pridobivanja 
in razpolaganja z dohodkom pa, 
mislim, da moramo iskati v več sme
reh.

Prvič, gotovo moramo v sistemu 
družbeno ekonomskih odnosov — 
mislim predvsem na vprašanje razširje
ne reprodukcije, vprašanje cen, vpra
šanje razpolaganja z denarjem v 
bankah, vprašanje vpliva delavcev na 
odločanje o tistem delu sredstev, ki se 
združujejo za skupno in splošno po
rabo, tudi z določenimi dopolnitvami 
sedanjih sistemskih rešitev ali pa z nji
hovo doslednejšo uporabo zagotoviti 
pravico, ki je z ustavo že dana, da de
lavci v temeljnih organizacijah odlo
čajo o celoti dohodka.

Drugič, mislim da moramo spreme
niti konkretno ravnanje posameznih 
subjektov, ki imajo nemajhen vpliv na 
odločanje v naši družbi. Gre predvsem 
za vpliv, ki ga danes imajo posamezni 
izvršni in politični dejavniki v občini 
in republiki na konkretne pogoje 
ustvarjanja in razporejanja dohodka. 
Gre za vpliv, ki ga imajo posamezniki 
ali skupine v raznih strukturah bank, 
interesnih skupnostih in podobno in 
končno gre, čeprav v manjši meri, za 
vpliv, ki ga imajo posebno poslovodne 
strukture v organizacijah združenega 
dela. (Nadaljevanje na 2. strani)
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Kot je že običaj, smo pred novim letom 1981 zaprosili predsednika 
KPO SOZD Iskra Antona Stipaniča za oceno letošnjega dela celotne Iskre 
ter za oceno perspektiv, ki se nam odpirajo v novem, 1981. letu. Anton 
Stipanič se je ljubeznivo odzval naši prošnji in povedal:

V.

Če sedaj, ob koncu decembra, po
gledamo na rezultate letošnjega po
slovanja, ki sicer še niso dokončni, 
vendar se, po oceni, verjetno ne bodo 
bistveno spremenili, moram reči, da 
smo glede na razmere, v katerih smo v 
Iskri poslovali v letošnjem letu, lahko 
z rezultatom zadovoljni. Izpolnili smo 
izvozni načrt, kljub nekaj zastojem 
in spremembam v pogojih preskrbe z 
repromaterialom — tako domačim, 
kot uvoženim. Vse leto smo — v glav
nem — delali in večjih zastojev v Iskri 
ni bilo. To pa, seveda, ne pomeni, da 
smo poslovali vedno racionalno; za
radi spremenjenih pogojev pri uvozu 
so se nam namreč na carini nabirale 
zaloge, ki so še sedaj zelo velike, če
prav akcija za njihovo znižanje že 
teče. Ravno tako nismo izpolnili pro
izvodnega načrta. Mislim, da bo skup
na realizacija v Iskri okrog 90 % 
načrtovane, kar je malo, vendar ob 
danih pogojih in po ambicioznem na
črtu za letošnje leto, še vedno zado
voljivo.

Mislim, da bo akumulacija taka, 
kot smo jo načrtovali, morda celo 
nekaj večja. Pri tem vendar ne smemo 
pozabiti, da je močno prisotna infla
cija, in je realna vrednost teh do
sežkov nižja, kot smo jo planirali. 
Kljub vsem tem težavam moram reči, 
da smo v danih pogojih najbrž naredili 
vse, kar je bilo mogoče in s tem tudi 
zagotovili ustrezno podlago za vstop v 
naslednje petletno plansko obdobje.

Iskra je v torek podpisala samoupravni sporazum o medsebojnem dolgoročnem 
sdelovanju na raziskovalnem, strokovno-tehničnem in izobraževalnem področ
ju z Inštitutom za elektroniko in vakuumsko tehniko, Kemijskim inštitutom 
„Boris Kidrič“. Fakuleto za strojništvo ljubljanske univerze in Metalurškim 
inštitutom v Ljubljani. Več opodpisu teh pomembnih dokumentov prihodnjič.

Se vedno prejemamo čestitke, ki nam jih pošiljajo delovni kolektivi in 
posamezniki ob prejemu avnojske nagrade. Tako nam je Roman Albreht y 
svojem pismu napisal med drugim: ,,Vsem v Iskri od srca iskreno čestitam 
za res zasluženo visoko priznanje, ki je prišlo na pravo mesto."

Predsednik Gospodarske zbornice Slovenije Andrej Verbič pa je v 
pismu zapisal: „Ob nagradi AVNOJ za leto 1980, ki ste jo prejeli za 
izjemne dosežke na področju razvojno-raziskovalnega dela in lastnega 
znanja, vključevanja v mednarodno delitev dela, uspešno povezovanje in 
prenos proizvodnje v manj razvita področja ter še posebej razvijanja 
delavskega samoupravljanja, vam v imenu Izvršnega odbora Gospodarske 
zbornice Slovenije in v mojem imenu iskreno čestitam."

V imenu Metalke nam je čestital Jožko Štrukelj, v imenu ZO PTT 
Slovenije pa Miloš Mitič. Prav tako smo prejeli brzojavne čestitke Inšti
tuta Organomatik iz Beograda, kolektiva podjetja za PTT promet Ljub
ljane in od delovnih ljudi kanala Donava—Tisa—Donava iz Novega Sada.

Tudi načrt, ki je sestavljen za leto 
1981 in petletni načrt, ki je sedaj v 
obravnavi, in pred sprejemom v SOZD 
Iskra, je zastavljen stabilizacijsko. 
Investirali naj bi lahko le toliko, ko
likor bo mogoče in za kolikor bomo 
ustvarili sredstva. Izvažati moramo 
mnogo več in vsaj v letu 1981 so pred 
nami velike težave, zlasti z uvoznim 
materialom, ker so se družbena merila 
za možnost uvoza glede na realizirani 
izvoz močno zaostrila. Zato v tem tre
nutku še iščemo premostitve za pri
manjkljaje, ki ob sedanji pravni uredit
vi uvoznih možnosti niso v celoti 
pokrite. Načrtujemo za okrog 10% 
večjo proizvodnjo kot v letošnjem 
letu, izvoz je po načrtih za 26 % višji 
in ga bomo morali verjetno še pove
čevati, osebni dohodki naj bi bili v 
skladu z merili, ki se pripravljajo v 
okviru samoupravnega sporazuma o 
delitvi OD. Investicije bi kljub zasto
jem na investicijski fronti morali tudi 
povečati, kajti sicer ne bomo sposobni 
realizirati povečanega izvoza.

Naj omenim še to, da nam je v le
tošnjem letu le uspelo za področje te
lekomunikacij skleniti zelo velike in 
pomembne pogodbe za izvoz teleko
munikacijskih sistemov v Sovjetsko 
zvezo in da tako izvozni načrt v 
glavnem uresničujemo. Velike napore 
pa bo treba vložiti v konvertibilni del 
izvoza in s tem omogočiti normalno 
delo.

Ko vstopamo v novo petletko, ko 
vstopamo v novo leto, se želim vsem 
sodelavcem SOZD Iskra, iz poslo
vodnih struktur, iz samoupravnih 
struktur, sindikatov, borcev, mladine, 
zahvaliti za plodno sodelovanje, za 
podporo, ki so jo vedno dajali usme
ritvam, ki smo si jih začrtali, bodisi ob 
vstopu v letu 1980 bodiši ob pripravi 
načrta za naslednje srednjeročno ob
dobje. Želel bi, da se Iskrina integra
cija v naslednjih letih še okrepi. V tej 
smeri smo sicer že veliko naredili. 
Krepi naj se tudi medsebojna solidar
nost, kajti brez nje se bomo težko 
spoprijemali z vsemi problemi, ki jih 
gotovo ob pogojih gospodarske sta
bilizacije v državi in ob težkih gospo
darskih razmerah v svetu nasploh, ved
no srečujemo.

Želim vsem'delavcem Iskre srečno 
novo leto in veliko uspehov ob na
pornih nalogah, ki nas v naslednjem in 
prihodnjih letih še čakajo.



Sindikati morajo biti veliko konkretnejši in dajati 
neposrednejše pobude za medsebojno skupno 
planiranje in združevanje dela in sredstev

(Nadaljevanje s 1. strani)

Mislim, da bi morali tudi s sindi
kalno akcijo, s krepitvijo vloge osnov
ne organizacije zveze sindikatov v 
temeljnih organizacijah združenega 
dela zagotoviti, da bi vsi ti, sicer druž
beno pomembni nosilci predlaganja 
odločitev in strokovnega dela, oprav
ljali svoje dolžnosti v okviru predvi
denih kompetenc in družbene delitve 
dela, ne pa včasih odkrito, včasih pa 
tudi prikrito prevzemali nase tudi 
pravice odločanja o odločitvah, ki so 
v temelju vsebine pravic odločanja 
delavcev samih.

Tretjič, ravno tako je pomembno, 
mislim, da lahko zagotovimo večji 
vpliv delavcev na odločanje o celoti 
dohodka le pod pogojem, če bomo 
tudi medsebojne odnose, med temelj
nimi organizacijami združenega dela 
urejali skladneje s predvidenimi do
ločili zakona o združenem delu. Do
kler namreč v organizacijah združe
nega dela ni dovolj velike pripravlje
nosti za oblikovanje skupnih planov, 
dokler ni pripravljenosti za združe
vanje sredstev na podlagi skupnega 
rizika in udeležbe v skupnem do
hodku, dokler je premalo pripravlje
nosti za udeležbo posameznih 
temeljnih organizacij združenega dela 
v skupnem ustvarjenem dohodku ti
stih temeljnih organizacij, ki so pove
zane v proizvodnji, ali prodaji blaga, 
tako dolgo takšno obnašanje delavcev 
v temeljnih organizacijah najverjetneje 
nehote, pa kljub temu ustvarja dolo
čene predpogoje za to, da si zaradi 
potreb po določenem družbenem 
usmerjenju, prisvajajo določeni po
samezniki ali pa organi zunaj združe
nega dela — od občine do federacije.

Mislim, da je takšna situacija bila v 
letošnjem letu, ko je obstajala nujna 
potreba po stabilizaciji in po večjem 
družbenem usmerjanju ustvarjenega 
dohodka in njegovem razporejanju, 
zato da bi bilo to usmerjanje samo
upravno regulirano pa samoupravno 
združeno delo ni bilo dovolj uspo
sobljeno in organizirano in si iz teh 
razlogov pač to prevzemala država. 
Zato mislim, da je tudi ta, tretja na
loga, izjemno pomembna in da je eden 
od pogojev, da bi bilo možno zago
toviti večje odločanje delavcev o 
dohodku. Tudi pri tej tretji nalogi 
mislim, da bi sindikati morali biti ve
liko konkretnejši, da bi morali dajati 
neposrednejše pobude za medsebojno 
skupno planiranje, za združevanje dela 
in sredstev, da bi morali biti sposobni 
preseči razna kolektivno-lastniška in 
lokalistična pojmovanja v posameznih 
organizacijah in občinah, pa tudi re
publikah, delavce soočiti z njihovimi 
pravimi interesi zato, da bi odločitve 
delavcev zagotovile, da bi na novih 
družbeno ekonomskih temeljih zago
tovili tudi trajnejšo podlago za sta
bilno ustvarjanje in razporejanje do
hodka."

Izvoziti ali umreti je nekako geslo 
naše sedanje gospodarske usmeritve, 
na katero poleg domačih vplivajo tudi 
tuje, svetovne razmere. V koliko se 
sindikat vključuje v to akcijo in 
kakšne so, po vašem, perspektive go
spodarjenja v prihodnjem, 1981. 
letu?

„Perspektive gospodarjenja v letu 
1981 so podane s sprejemom dogo
vorov o temeljih plana Jugoslavije in z 
dejstvom, da bomo do konca letošnje
ga leta sprejeli tudi resolucijo o gospo
darski politiki v letu 1981, najkasneje 
v februarju ali marcu pa tudi družbene 
plane ne samo na ravni federacije, pač 
pa tudi na ravni republike in občin, 
katerim morajo seveda predhoditi, 
oziroma biti pred njimi sprejeti ustrez
ni samoupravni sporazum o temeljih 
planov in o planih organizacij zdru
ženega dela in samoupravnih inte
resnih skupnosti.

Gotovo je, da' bo gospodarjenje v 
letu 1981 soočeno z mnogimi sličnimi 
težavami kot v letošnjem letu. Če že
limo, in ker vemo, da moramo na
daljevati s politiko stabilizacije, je 
gotovo, da bomo tudi v naslednjem 
letu največjo pozornost morali posve
titi racionalnejšemu gospodarjenju, 
kar z drugimi besedami pomeni 
ustvarjanju čim večjega osebnega do
hodka s čim manj vloženega dela, s 
čim racionalnejšo uporabo že insta
liranih proizvodnih sredstev in s čim 
manjšimi stroški materiala, energije in 
podobno.

Mislim, da bomo morali v nasled
njem letu posebno pozornost posvetiti 
nadaljnjemu vključevanju našega go
spodarstva v mednarodno menjavo s 
posebej poudarjeno zahtevo po po
večanju izvoza, ki seveda v določenem 
smislu vključuje tudi nadomeščanje 
tistih surovin, ki jih lahko racionalno 
proizvedemo doma in za njih ni treba 
uporabljati težko zasluženih deviz. In 
končno, mislim da bomo v nasled
njem letu morali enako skrbno kot 
letos razmišljati o tem, kako bomo 
usklajevali predvideno porabo z 
ustvarjenim dohodkom, pri čemer je, 
vsaj, po mojem mnenju kot funkcio
narja v sindikatu, da najbrž v letu 
1981 ne bi smeli tako kot letos varče
vati, omejevati predvsem osebno po
rabo, ampak da bi morali biti mnogo 
boj racionalni na področju investicij, 
splošne in skupne porabe, predvsem 
pa tudi pri samih stroških.

V sindikatih ocenjujemo, da je 
padec realnega osebnega dohodka v 
letošnjem letu tolikšen, da smo prav
zaprav — realno gledano — dosegli v 
letu 1980 približno tiste osebne do
hodke, ki smo jih imeli že v letu 1976 
in da zato obstaja potreba, da se realni 
osebni dohodki v prihodnjem letu po
večujejo Res pa je, da ne na podlagi 
manj skrbnega trošenja družbenih 
sredstev, pač pa na podlagi bolj ra
cionalnega in boljšega dela ter na

podlagi dvigovanja produktivnosti dela."
SOZD Iskra je te dni prejela naj

višje jugoslovansko priznanje, nagrado 
AVNOJ. Vsekakor nas ta nagrada tudi 
obvezuje, hkrati pa nam priča, da smo 
na pravi poti. Kakšni so vaši vtisi in 
mnenje o našem SOZD in kaj bi po
vedali 30.000 delavcem Iskre za novo, 
1981. leto?

„Rad bi izkoristil priložnost našega 
razgovora in vsem, skoraj 30.000 de
lavcem v SOZD Iskra najiskreneje 
čestital za družbeno priznanje — na
grado AVNOJ, ki jo je delovni ko
lektiv SOZD Iskra prejel v letošnjem 
letu. Osebno mi je bilo izjemno pri
jetno, da sem se lahko tudi sam ude
ležil slavnostne podelitve saj kolektiv 
Iskre delno od zunaj poznam in no
benega dvoma ni, da so to odlikovanje 
delavci Iskre zaslužili.

Glede nadaljnje usmeritve bi dejal, 
da je Iskra že doslej mnogo storila za 
racionalnejšo organizacijo dela in po
vezovanje mnogih elementov proiz
vodnje v en sam skupen program. 
Prepričan sem, da je Iskra naredila ve
liko za uvajanje lastnega znanja v 
proizvodnjo in, da je precej storila 
tudi za prodor ne samo proizvodov, 
ampak tudi njenega znanja na svetovni 
trg. Gotovo je res, da bi morala tudi v 
prihodnje to ostati osnovna postavka 
razveja in razmišljanj ter obveznosti 
delavcev Iskre, pri čemer seveda 
mislim, da bi jih morali uveljaviti še v 
večji meri in da bi jih morali uveljaviti 
ne samo v obstoječih programih, 
ampak tudi v programih, o katerih 
razmišljajo v bodoče. Naj bom kon
kreten: prav gotovo je elektronika eno 
od tistih področij, ki ima pri nas in v 
svetu izjemno pomembno vlogo v 
nadaljnjem razvoju. Elektronika je 
tisto področje, na katerem moramo 
graditi našo perspektivo gospodar
skega razvoja.

Osebno sem prepričan, da bi elek
troniko smeli in morali graditi samo 
na usklajenem in skupnem programu 
vseh proizvajalcev posameznih ele
mentov, na delitvi dela, na združe
vanju potrebnega znanja za uvajanje 
novih proizvodov in z vključevanjem 
obstoječih proizvodov v druge orga
nizacije združenega dela.

V tem smislu mislim, da bi delavci 
Iskre morali storiti vse, da bi prišlo do 
skupnega programa razvoja elektro
nike in, da bi morali kot pomembna 
organizacija združenega dela z dose
danjimi velikimi izkušnjami biti prav
zaprav najodgovornejši nosilci 
takšnega združevanja in skupnega pro
grama."

RAZGOVOR Z JANKOM SEKIRNIKOM

Čimprej določiti naloge za 
naslednje srednjeročno obdobje

Delavski svet SOZD Iskra je 26. novembra na svojem IV. zasedanju 
imenoval za člana kolegijskega poslovodnega organa SOZD Iskra, zadolže
nega za področje namenske proizvodnje Janka Sekirnika.

Zagotovo ni treba narodnega heroja in znanega partizanskega borca 
Janka Sekirnika še posebej predstavljati, saj je dovolj znano ime našega 
narodnoosvobodilnega boja, znan pa je tudi njegov povojni delež pri iz
gradnji in razvoju jugoslovanske ljudske armade, v kateri je dosegel zelo 
visoke položaje, predsedstvo SFRJ pa ga je ob letošnjem dnevu JLA 
odlikovalo z redom republike z zlatim vencem. Zato predstavlja njegovo 
imenovanje na to mesto še tesnejše vključevanje Iskre na področju sode
lovanja z JLA, oz. s potrebami za našo obrambo.

Janka Sekirnika smo zaprosili za krajši razgovor z namenom, da bi 
podrobneje spregovoril o svoji novi zadolžitvi v okviru SOZD Iskra.

Na vprašanja o njegovih dolžnostih 
in angažiranosti na novem delovnem 
mestu je Janko Sekirnik dejal:

..Trenutno tečeta moja zadolžitev 
in angažiranost v treh smereh. Prva 
smer je usklajevanje in definiranje no
vega srednjeročnega plana 1981/85 za 
tiste delovne organizacije v Iskri, ki 
proizvajajo namenske proizvode tako 
za domačega kakor tudi za tujega 
kupca. Ni mogoče opisati v enem 
samem stavku, kako so to v bistvu 
težke in odgovorne naloge, vendar pa 
se moramo zavedati, da imamo v tre
nutnih, zelo hudih gospodarskih raz
merah tako doma, kot v tujini, pri 
uvozu, zlasti pa še pri izvozu Iskrinih 
tovrstnih proizvodov določene težave.

Druga smer moje aktivnosti naj bi 
se odražala v usklajevanju raziskoval
nih in razvojnih nalog, tako z naročni
ki na eni strani kot s proizvajalci na 
drugi. Po sedanji oceni ima ta de
javnost še pomanjkljivosti, saj imajo 
pri tem naše delovne organizacije tudi 
večje težave. Zato se moramo še z 
večjimi napori lotiti in vskladiti naše 
znanje s kadrovskimi možnostmi v 
Iskri*in tudi širše, prav tako pa s proiz
vajalci, saj v nekaterih naših delovnih 
organizacijah še nimajo popolnoma 
določenih nalog za naslednje srednje
ročno obdobje.

Skupaj z DO in TOZD se morajo 
torej iskati nova naročila in nova trži
šča ter v nove kooperantske odnose se 
moramo še aktivneje vključiti, saj bi s 
tem morali nadomestiti sedaj še neiz
koriščene proizvodne zmogljivosti.

In tretjič: proučiti moramo tako 
domači trg kot tujega za plasman 
Iskrine namenske proizvodnje, ter se 
na tem trgu pojaviti še aktivneje, pri 
čemer moramo imeti kakovosten in 
raznolik asortiman, pa tudi solidnejši 
moramo biti v izpolnjevanju pogodbe
nih obveznosti. Moramo torej začeti s 
tehnološko in komercialno ekonomi
zacijo in Iskrin marketing se tudi v to 
dejavnost mora bolj vključiti.11

Janko Sekirnik.

Govorili ste torej o določenih te
žavah in pomanjkljivostih naše na
menske proizvodnje, kar pa je tudi do 
neke meje razumljivo, saj je ta delovna 
organizacija še mlada in pač preživlja 
določene otroške bolezni, vendar pa 
mislimo, da prizadeti delavci Iskre te 
probleme poznajo. Kako jih razrešu
jejo?

„Fred kratkim so člani zveze ko
munistov nekaterih TOZD DO na
menske proizvodnje, razpravljali o 
pomanjkljivostih in problemih na svoji 
problemski konference Z K. Konfe
renca je zelo izrazito opozorila in po
kazala na pomanjkljivosti, o katerih 
sem prej govoril. Zato pomenijo sklepi 
te konference ZK ne samo napotilo in 
obveznosti TOZD in njihovih vodstev 
v tej DO, temveč veljajo tako za našo 
SOZD, kot tudi za vse člane KPO, 
zlasti pa seveda še za tiste člane KPO, 
ki odgovarjajo za namensko proizvod
njo v Iskri," je pogovor zaključil 
Janko Sekirnik.

Mak

Sporazum z Združenimi PTT organizacijami SRS

ritev.

V ponedeljek, 22. decembra 1980 sta v Iskrini Tovarni telekomunikacij na 
Laborah direktorica Podjetja za PTT promet Julka Žibert in predsednik kole
gijskega poslovodnega organa Iskre Elektromehanike Aleksander Mihev pod
pisala pogodbo za razširitev mednarodne tranzitne avtomatske telefonske cen
trale v Ljubljani Z realizacijo dogovorjenega povečanja kapacitet bo ustvarjena 
možnost razvoja telefonskih zvez v skladu s potrebami družbe v naslednjem 
planskem obdobju. Možen bo tudi učinkovitejši in kvalitetnejši nadzor delova
nja in vzdrževanja naprav, kar pomeni izboljšanje kvalitete telefonskega pro
meta. Vključitev opreme r promet je predvidena v začetku leta 1983.

Na osnovi srednjeročnega načrta razvoja poštnega, telegrafskega in 
telefonskega prometa v Sloveniji ter v skladu z določili sporazuma o 
dolgoročnem medsebojnem podovno-tehničnem sodelovanju med PTT 
organizacijami in proizvajalci PTT opreme in montažerji sta predsednika 
poslovodnih teles SOZD Iskra in Združenih PTT organizacij Slovenije 
Anton Stipanič in Miloš Mitič minuli teden v Ljubljani podpisala spora
zum o medsebojnem poslovno-tehničnem sodelovanju obeh organizacij. 
V priložnostnih nagovorih sta oba opozorila na velik pomen podpisanega 
dokumenta, hkrati pa poudarila, da bo treba sporazum tudi uresničevati, 
kar bo koristilo obema kolektivoma, predvsem pa uporabnikom PTT sto-

Predstavniki Iskre in slovenskih 
PTT organizacij so začeli pripravljati 
sporazum že pred meseci, osnovna 
želja in cilj pa sta bila začrtati pot 
sodelovanja nekje do leta 2000. Na 
podlagi analiz o dosedanjem poslov
no-tehničnem sodelovanju so pred
stavniki obeh kolektivov ocenili, daje 
bilo to sodelovanje doslej dokaj 
uspešno kljub nekaterim manjšim pro
blemom. Pokazalo se je, da obstajajo 
vse možnosti za okrepitev tega poslov- 
no-tehničnega sodelovanja, predvsem 
pa to, da lahko samo z nadaljnjim 
poglabljanjem samoupravnega spora
zumevanja Iskra in Združene PTT 
organizacije prispevajo k oboje
stranskemu razvoju in napredku.

To sodelovanje temelji na dose
danjih odnosih, nadalje sporazumu o 
dolgoročnem medsebojnem poslov
no-tehničnem sodelovanju med PTT 
organizacijami in proizvajalci PTT 
opreme ter montažerji ter na temelju 
številnih drugih samoupravnih spo
razumov in pogodb.

Iskra in slovenske Zdmžene PTT 
organizacije so prepričane, da je treba 
sodelovanje okrepiti in poglobiti pred
vsem na proizvodno-tehničnem, pro
gramsko- razvojnem in kadrovskem 
področju. Za spremljanje uresni

čevanje tega sporazuma in za sodelo
vanje pri izvrševanju nalog so v spo
razumu zadolžili koordinacijski 
odbor. V njem imata obe udeleženki 
vsaka po štiri člane. V sporazumu sta 
nemenili posebno pozornost prav pro
gram sko-razvojnemu področju, tako 
po vsebini kot tudi številnih nalogah 
ter predvsem stalnenu delovnemu te
lesu: programsko—razvojni komisiji.

Sestavni del sporazuma pa je okvir
na pogodba, kakršno bodo sklepale 
članice obeh sestavljenih organizacij 
pri uresničevanju srednjeročnih na
črtov razvoja PTT.

Če nekoliko razčlenimo temeljna

področja sodelovanja: proizvodno-
tehnično, programsko-razvojno in 
kadrovsko, lahko ugotovimo, da so 
bdi osnovni cilji sklenitve sporazuma 
tile:
— razvoj proizvodnih zmogljivosti 

Iskrinih organizacij za potrebe PTT 
prometa Slovenije,

— razvoj PTT opreme in omrežja,
— dvig kakovosti delovanja PTT 

omrežja in
— dvig strokovnega znanja kadrov.

Za uresničevanje skupno dogovor
jenih ciljev bosta Iskra in Združene 
PTT organizacije Slovenije usklajevali 
poslovno politiko do poslovnih bank, 
gospodarskih zdmženj ter drugih 
organov in organizacij.

V okviru proslave dneva jugoslovanske ljudske armade so vojaki enote kapetana 
Stipeta Ezgeta obiskali Iskrino tovarno TOZD Feriti v Stegnah. Ogledali so si 
proizvodnjo in se v jedilnici srečali z vodilnimi delavci družbenopolitičnih orga
nizacij. Vojaki so z zanimanjem spremljali tehnološko pot feri tov in navitih 
komponent in so marsikaj vprašali. Zanimalo jih je tudi delo mladine v tej 
tovarni. Ob koncu so rekli oboji, da si takih srečanj še želijo.

2 STRAN ISKRA



leto 1981 — sprejemljiv Sporazum s SOZD 
Združena podjetja Strojegradnje

»Hrbtenica gospodarskega razvoja slovenske industrije bo morala biti v 
prihodnje elektronika in strojna industrija. Seveda ob najtesnejšem sode
lovanju teh dveh vej,“ je ob podpisu Samoupravnega sporazuma o med
sebojnem sodelovanju na področju avtomatizacije ter proizvodnih in 
infrastrukturnih sistemov med SOZD Iskra in SOZD Združena podjetja 
Strojegradnje poudaril predsednik KPO SOZD Iskra Anton Stipanič. Ta 
pomembni dokument sta v Iskrini poslovni stavbi podpisala predsednika 
kolegijskih poslovodnih organov obeh kolektivov Anton Stipanič in 
Boštjan Barborič. Siavesnosti so se udeležili tudi drugi vodilni delavci 
obeh sestavljenih organizacij ter številni novinaiji.

Devizni režim za
V petek, 19. decembra, je bila seja 

kolegija predsednika poslovodnega 
kolegija SOZD Iskra z glavnimi di
rektorji Iskrinih delovnih organizacij. 
Prva točka dnevnega reda je obravna
vala uvozno-izvozno problematiko. 
Ocenili so realizacijo uvoza in izvoza 
za letošnje leto, pri čemer so ugoto
vili, da bomo letošnji plan izvoza v 
celoti izpolnili. V nadaljevanju iste 
točke je bilo govora o projekciji zuna
njetrgovinske menjave za prihodnje 
leto, slišali smo poročilo kriznega 
štaba ki bo deloval tudi v prihodnjem 
letu ter informacijo o samoupravnem 
sporazumu SISEOT za devizni režim v 
prihodnjem letu. *

Druga točka dnevnega reda je obse
gala predlog za devizno participacijo 
končnih porabnikov Iskrinega blaga, 
medtem ko je bila zadnja točka po
svečena organizaciji dela, delovnemu 
področju in nalogam Iskrine Interne 
banke.

Na sestanku so sprejeli nekaj skle
pov, med katerimi velja na prvem 
mestu omeniti sklep o dodatnem iz
vozu na konvertibilno področje v 
višini 15 milijonov dolarjev. Sklenili 
so tudi, da je v prihodnjem letu po
trebno znižati plan uvoza reproma- 
teriala s konvertibilnega področja brez 
kooperacij za 5 milijonov dolarjev.

Samoupravni sporazum SISEOT za 
devizni režim v prihodnjem letu pa je 
natančneje obrazložil Ludvik Kranjc, 
svetnik KPO za področje zunanje 
trgovine v SOZD Iskra: »Skupščina 
SISEOT je 10. 12. sprejela samo
upravni sporazum o planiranju, o de

viznem režimu in o dajanju in na
jemanju kreditov v tujini v letu 1981. 
Osnovna sestavina samoupravnega 
sporazuma o deviznem režimu v letu 
1981 je, da tako imenovanih uvoznih 
pravic ni več, temveč daje plačevanje 
v tujino vseh vrst blaga (repromaterial, 
oprema, široka potrošnja) in storitev 
(usluge, patenti, licence) ter anuitet in 
obresti vezano na ustvarjene devize, ki 
so lahko lastne ali pa združene. 
Možno bo najemati tudi kredite ali de
vize na termin, vendar bo moral in
teresent dokazati, da bo prevzete 
obveznosti lahko pravočasno plačeval.

Za financiranje potreb družbeno
politične dejavnosti ter dejavnosti 
družbenega pomena za področje 
članov svobodne menjave dela, potreb 
energetike ter uvoz surove nafte in 
drugega, kar je navedenega v 13. čl. 
SS morajo TOZD zagotavljati 35 % od 
svojega priliva, kar pomeni, da bodo 
ta del priliva prodale banki za di
narska sredstva brez pravice ponov
nega nakupa. Ostalih 65 % pa bodo 
uporabljale za svoje potrebe.

V členu 23. navedenega sporazuma 
so naštete dejavnosti, za katere naj bi 
gospodarske organizacije usmerjeno 
združevale devizna sredstva; zaradi 
tega so izoblikovana tudi določila, na 
osnovi katerih naj bi bil uveljavljen 
selektivni princip, kar pomeni, da naj 
bi opredelili položaj posameznih te
meljnih ali delovnih organizacij, ko
liko od 65 % lahko uporabljajo zase in 
koliko lahko usmerjeno združujejo v 
prvi vrsti s tistimi organizacijami, ki so 
navedene v 23. členu (bazna, kemična

industrija, čma metalurgija). To delo 
naj bi bilo opravljeno v času I. kvar
tala prihodnje leto (1. 1. do 31. 3.), 
ko naj bi člani SISEOT na osnovi me
todologije usklajevanja, ki bo šp iz- 
Želana, uskladili svoje plane, opre
delili svoje obveznosti izvoza in mož
nosti uvoza.

Rezultat usklajevalnega postopka 
bo pokazal za vsako TOZD, koliko od 
65 % ustvarjenih deviz lahko porabi za 
svoje potrebe in koliko bo združevala 
z drugimi. Tistim organizacijam, ka
terim bo usklajen plan pomenil, da 
lahko porabijo več kot 65 % ustvarje- 
nih deviz, bo znesek opredeljen v 
absolutnem znesku, ki si ga bodo pri
dobile s samoupravnim združevanjem 
deviz od tistih organizacij, ki ga bodo 
uporabljale za sebe pod 65 %.

V okviru opredeljenega položaja, ki 
si ga bo organizacija pridobila v uskla
jevalnem postopku ob izpolnjevanju 
svojih izvoznih obveznosti in na 
podlagi priliva, bo poravnavala vsa 
svoja plačila v tujino za uvoz vseh vrst 
blaga in storitev.

V odnosu 1:1 se priznavajo dolgo
ročne proizvodne kooperacije, 
kompenzacijski posli, maloobmejni 
promet, ki poteka preko tržaškega in 
goriškega kontokorentnega računa.

Možnost uvozne opreme v letu 
1981 bo še bolj skrčena, kot je bila v 
letošnjem letu. Sporazum predvideva, 
da bo vsak član lahko uvozil opreme 
za enostavno ali razširjeno repro
dukcijo, za rezervne dele, v višini 10 % 
svojega priliva. S tem je določen le 
obseg možnosti uvoza. Za plačilo tega 
uvoza pa bo član porabljal sredstva iz 
svojega priliva v višini, ki mu bo 
opredeljena z usklajenim planom v 
SISEOT. Za uvoz opreme za razširje
no reprodukcijo bo potrebno pred
hodno pridobiti soglasje posebne 
komisije SISEOT. Procedura ostaja v 
glavnem takšna kot doslej.

Uvoz blaga široke potrošnje je prav 
tako relativno zmanjšan v odnosu na 
leto 1980. Določeni so odstotki, ko
liko se bo od celotnega obsega možno
sti uvoza porabilo za razne namene, 
(redna preskrba trga, knjige, zdravst
vo).
• Novost letošnjega samoupravnega 
sporazuma pa je to, da se predvideva 
združevanje enega odstotka priliva za 
potrebe tistih organizacij, ki izvažajo 
na klirinško področje, posebej v tiste 
dežele, s katerimi imamo visok zuna
njetrgovinski deficit. S tem je vsaj 
začet postopek ustreznega priznavanja 
tega izvoza, čeprav bo sredstev —1,8
— relativno malo. Postopek razdelje
vanja teh sredstev med upravičence pa 
še ni izdelan.

Kljub obšimosti pa besedilo samo
upravnega sporazuma pušča relativno 
odprta nekatera zelo pomembna vpra
šanja in je zato v tem trenutku položaj 
naših organizacij v letu 1981 nejasen. 
Tako bi na začetku poudaril, da meto
dologija usklajevanja planiranja eko
nomskih odnosov s tujino ni znana, 
zato ne more predvideti, kakšen po
ložaj bo naši SOZD opredeljen ob 
koncu usklajevalnega postopka, 31. 
marca.

Niso bili verificirani niti kriteriji 
niti seznam prednostnih panog, na
vedenih v 23. členu sporazuma, pri 
čemer niso bili upoštevani nekateri 
prednostni programi, ki so posebej 
poudarjeni v družbenem planu sred
njeročnega razvoja Slovenije 
1981-1985. Odplačevanje anuitet in 
obresti po najetih kreditih v breme 
65 % priliva ali celo manjšega (odvisno 
od rezultatov usklajevanja) je vsaj v 
našem primeru nemogoče, saj bi to 
pomenilo znatno zmanjšanje uvoza 
repro materiala.

Neurejena je tudi možnost med
republiškega združevanja deviz. In 
nazadnje, neustrezno je rešeno tudi 
vprašanje izvoza na klirinško področje
— posebej v ZSSR, spričo visokega 
deficitnega stanja, ki ga imamo s to 
deželo, pa je ta izvoz prav gotovo 
družbeno koristen in ga je zato treba 
podpirati. Iskra tako potrebuje za ta 
uvoz približno 25 % repromateriala, 
uvoženega s konvertibilnega po
dročja." Iz opisanih razlogov je kole
gij menil, da v tem trenutku zaradi 
navedenih odprtih vprašanj naše teme
ljne organizacije samoupravnega spo
razuma verjetno ne bodo podpisale, 
saj bi tak sporazum pomenil oviro za 
normalno poslovanje naših TOZD.

Mara Ovsenik

Obe sestavljeni organizaciji so
delujeta že vrsto let in sicer pri raz
voju in proizvodnji številnih kom
pleksnih sistemov in naprav na osnovi 
sodobnih tehnologij, s tem pa zago
tavljata večjo storilnost in boljše delo
vanje teh naprav. Hkrati razvijata in 
delno tudi že proizvajata kompleksne 
sisteme za vodenje industrijskih pro
cesov in strojev, izvajata kompleksne 
inženiringe za betonarne, asfaltne 
baze in podobno ter proizvajata 
opremo za krmiljenje žerjavov pa za 
transport, galvanizacijo itd.

Vsekakor velja omeniti kot primer 
dobrega sodelovanja, avtomatizacijo 
hidroelektrarne Doblar na Soči, ki je 
plod teamskega dela strokovnjakov 
Iskre in Litostroja.

Kot že rečeno, bo sporazum med 
sestavljenima organizacijama še po
globil in utrdil sodelovanje, bistvo 
sporazuma pa je skupno nudenje 
kompleksnih projektov za avtoma
tizirane sisteme, naprave in odpremo. 
Možnosti so tako rekoč neizčrpne, še 
posebej zaradi komplementarnosti 
proizvodnih programov Iskre in Stro
jegradnje.

Naj omenimo le nekatera področja 
— energetiko, transport, kovinsko, 
živilsko, kemično in usnjarsko indu
strijo, nadalje metalurgijo, gradbe
ništvo, ekologijo in tudi druga po
dročja, kjer se bodo pokazale potrebe 
po usklajevanju in sodelovanju.

Ob tem naj seveda dodamo, daje 
domače — slovensko in jugoslovansko

Novinarju novogoriške Iskre — 
Avtoelektrike čestokrat očitajo, da 
piše preveč le o uspehih in dosežkih v 
temeljnih ali v delovni organizaciji. 
Taki .očitki* so seveda na moč prijet
ni, zato bomo tudi tokrat napisali 
nekaj besed o novi delovni zmagi, o 
novem uspehu, ki je plod domačih 
strokovnjakov in domačega znanja.

Za kaj gre. V Avtoelektriki, točne
je v tovarni malih zaganjalnikov se v 
zadnjih letih zelo uspešno razvija od
delek hladnega oblikovanja, saj že v 
celoti oskrbuje proizvodnjo s hladno 
preoblikovanimi deli. Team strokov
njakov, ki na tem dela, seje spustil še 
globlje in se lotil odgovorne naloge. 
Le-ta obsega uvedbo kompletne 
tehnologije za izdelavo krempljastega 
pola, ki ga rabijo v tovarni genera
torjev in elektronike v proizvodnji 
alternatorjev. Doslej so namreč te dele 
uvažali, poslej pa bo drugače. Kako 
bo in kako je do tega prišlo, smo se 
pogovarjali s projektantom Ivanom 
Kendo in vodjem proizvodnje 
Borisom Brezigarjem iz tovarne malih 
zaganjalnikov, saj je bila ta TOZD iz
brana za nosilca razvojne naloge in 
proizvajalca, ker razpolaga z ustrezno 
strojno oprem v r

Bi prosim pojasnila našim bralcem, 
kdaj so se pričele priprave osvajanja 
izdelave krempljaste pola?

tržišče — premajhno za tako široko 
zastavljene načrte. Treba bo torej na 
tuje in svetovni trg bo tudi najboljše 
merilo uspešnosti skupnih prizade
vanj.

Na slovesnosti ob podpisu sta pred
sednika KPO obeh sestavljenih organi
zacij izredno ugodno ocenila do
sedanje sodelovanje, hkrati pa pouda
rila izredne možnosti za okrepitev in 
utrditev teh odnosov.

Naš predsednik je poudaril, da 
morata biti strojegradnja in elektro
nika v prihodnje hrbtenica razvoja slo
venske industrije. Opozoril je tudi na 
možnost, da bi oba kolektiva kupo
vala znanje v tujini, kar pa vsekakor 
pomeni nazadovanje in zaostajanje za 
tistim, ki prodaja to znanje, najmanj 
za pet let. »Gotovo je pravilnejši drugi 
način," je dejal Anton Stipanič, »ko 
smo se odločili za ustvarjanje lastnega 
znanja, lastnih izdelkov, ki naj se me
rijo s tujimi. Je pa veliko težji in na
videz tudi dražji. Toda ta pot je edino 
pravilna in moramo po njej."

Bošljan Barborič se je najprej do
taknil dosedanjega sodelovanja in 
menil, da je bilo doslej le plod, oz. 
rezultat pobud posameznikov, ali po
sameznih tovarn, ne pa neka široka 
akcija. Opozoril je zlasti na Iskrine 
uspehe na mnogih področjih, zlasti na 
področju mikroelektronike ter se za
vzel za skupen nastop v tujini, pred
vsem v deželah tretjega sveta.

Ideja, da bi ta zahtevni del altema- 
torja izdelovali doma je sicer že zelo 
stara, s pripravami pa smo pričeli pred 
3 leti. Aktivnosti v tem obdobju so 
bile predvsem na treh področjih. Pri 
proizvodnji vhodnega materiala, tega 
nam dobavlja Železarna Štore, je bilo 
potrebno dobiti ustrezno kvaliteto in 
dimenzije ploščastega jekla (debelina 
11 mm). Orodjarna tovarne delovnih 
sredstev je izdelala orodje za štancanje 
predoblike — zvezde krempljastega 
pola in petstopenjsko krivdno orodje. 
In kot tretjič, za štancanje smo prire
dili staro, že .odpisano’ stiskalnico, na 
630 tonski stiskdnici za hladno masiv
no preoblikovanje pa je bilo potrebno 
urediti nov podajalni mehanizem. Po 
vseh teh in drugih objektivnih težavah 
nam je v začetku tega meseca končno 
uspelo izdelati prvo količino — poiz
kusno serijo krempljastega pola.

Doslej smo morali ta del uvažati?
Da, v ta namen smo porabili veliko 

deviznih sredstev, saj je krempljasti 
pol praktično še edini pomemben in 
tudi najbolj zahteven del altematoija, 
ki smo ga morali uvažati od firme 
Bosch, od katere smo prevzeli tudi li
cenco za izdelavo alternatoijev. Ta 
firma pa nam je praktično kot proiz
vajalec avtoelektrične opreme prav
zaprav konkurent, -od katerega bi 

(Nadaljevanje na 4. strani)

Sodelavci
Na tem mestu bomo redno objavljali vsa prosta dela in naloge v Iskri, tako za 

redno delo kot za sodelovanje v občasnih projektno zasnovanih nalogah v okviru 
SOZD ali posameznih DO. Prav tako bomo v skladu z 89. členom samoupravnega 
sporazuma o združevanju v SOZD objavljali sproščene sodelavce, ki jim v TOZD 
oziroma Delovni skupnosti ne morejo zagotoviti ustreznega dela, ter tiste, ki sami 
želijo menjati delo, bi pa radi ostali v Iskri. Objavljali bomo tudi razpise za vodilna 
in vostvena dela in naloge. V glasilu, ki izhaja ob petkih bomo objavili vse potrebe, 
ki bodo prispele k nam do vklučno vsakega ponedeljka.

Objave zbira in ureja: Judita Bagon, SOZD Iskra DSSS, Trg revolucije 3, Ljub
ljana, E—11, telefon 324—061,int. 21—25.

Iskra IEZE — TOZD Tehnična keramika
1. Glavni skladiščnik — 1 sodel.

Zahtevana usposobljenost — poklicna šola trgovske stroke, tečaj za skladiščnika, 
1 leto delovnih izkušenj, predviden OD 6600,—

2. Nastavljalec — vzdrževalec — 4 sodel.
Zahtevana usposobljenost — osnovna šola in priučitev za pomožnega klju
čavničarja, izpit iz varstva pri delu, 1 leto delovnih izkušenj, predviden OD 
5.500.-

3. Glavni kurjač — 1 sodel.
Zahtevana usposobljenost — elektromehanik, izpit iz varstva pri delu, 1 leto 
delovnih izkušenj, predviden OD 6.600,—
Delo je za nedoločen čas s polnim delovnim časom, stanovanj ni. Rok prijave 15 

dni, rok obvestila 30 dni po izteku objave — Pismene prijave z dokazili pošljite na 
naslov Iskra IEZE, DSSS, Stegne 17, Ljubljana, informacije na tel. 556—707

Iskra IEZE - DSSS
1. Ing. varstva pri delu — 1 sodel.

Zahtevana usposobljenost — varnostni ing., izpit iz varstva pri delu , 3 leta 
delovnih izkušenj, predviden OD 10.000.—
Delo je za nedoločen čas s polnim delovnim časom, stanovanj ni.
Rok prijave 15 dni, rok obvestila 30 dni po izteku objave, pismene prijave z 

dokazili pošljite na Iskra IEZE, DSSS, Stegne 17, Lj., informacije 556—707.

Iskra IEZE — TOZD Magneti
1. Delavec v čistilnici magnetov in pri formanju — 4 sodel.

Zahtevana usposobljenost, — osnovna šola, predviden OD 6.000,—
2. Brušenje magnetov - 3 sodel.

Zahtevana usposobljenost — osnovnačšola, priučitev za pomožnega brusilva, 1 
leto delovnih izkušenj, predviden OD 6.000,—
Delo je za nedoločen čas s polnim delovnim časom, stanovanj ni. Rok prijave,15 

dni, rok obvestila 30 dni, po izteku objave. Pismene prijave z dokazili pošljite na 
naslov Iskra IEZE, DSSS, Stegne 17, Ljubljana, informacije na tel. 556—707.

Iskra Mikroelektronika v ustanavljanju
I. Načrtovalec III. — 1 sodel. Zahtevana usposobljenost — dipl. ing. elektrotehnike 
— elektronika aktivno znanje angl. jezika, lahko začetnik. Predviden OD 10.500 do
II. 700-

Delo je za nedoločen čas s polnim delovnim časom, stanovanj ni. Rok prijave 15 
dni, rok obvestila 15 dni po izteku objave, pismene prijave z dokazili pošljite na 
naslov Iskra Mikroelektronika v ustanavljanju. Stegne 15 D, Ljubljana, kadrovska 
služba. Informacije na tel. 551—341.

Iskra Elektrozveze — DSSS
1. Vodja finančnega knjigovodstva — 1 sodel. Zahtevana usposobljenost — ekono
mist, 3-5 let delovnih izkušenj, predviden OD 9.700,-

Delo je za nedoločen čas s polnim delovnim časom. Stanovanj ni. Rok prijave 15 
dni, rok obvestila 15 dničpo izteku objave. Pismene prijave z dokazili pošljite na 
naslov Iskra Elektrozveze, DSSS, Stegne 11, Ljubljana

Iskra Elektrozveze - TOZD Proizvodnja mehanskih delov

1. Ličar — 1 sodel.
Zahtevana usposobljenost - ličar, 5 let delovnih izkušenj, predviden OD 7.416.-

2. Klepar — 2 sodel.
Zahtevana usposobljenost — klepar, 5 let delovnih izkušenj, predviden OD 

7.416,-
3. Klepar — 1 sodel.

Zahtevana usposobljenost — klepar — 2 leti delovnih izkušenj, predviden OD
7.000, -
4. Varilec — 1 sodel.

Zahtevana usposobljenost — varilec ali strojni ključavničar, 2 leti delovnih izku
šenj, predviden OD 7.000.-
5. Rezkalec - 1. sodel.

Zahtevana usposobljenost — rezkalec, 2 leti delovnih izkušenj, predviden OD
7.000. -
6. Ročni delavec v galvani — 1 sodel.

Zahtevana usposobljenost — osnovna šola, 1 leto delovnih izkušenj, predviden 
OD 4.600.-
7. Strojni delavec v stroj. ploč. — 1 sodel.

Zahtevana usposobljenost — osnovna šola, 1 leto delovnih izkušenj, predviden 
OD 4.600.-

Delo je za nedoločen čas s polnim delovnim časom. Stanovanj ni. Rok prijave 15 
dni, rok obvestila 15 dni po izteku objave, pismene prijave z dokazili pošljite na 
naslov: Iskra Elektrozveze, Stegne 11, kadrovska služba.

TOVARNA MALIH ZAGANJALNIKOV
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DO AVTOELEKTRIKA

Deset let zvestobe kolektivu

Ob zaključku leta, ko de
lamo obračune in pregled 
opravljenega dela, pregled pre
hojene poti, se venomer 
spomnimo tudi na jubilante 
dela, na vse tiste, ki s svojo pri- 
padnostjo ostajajo zvesti kolek
tivu leta in leta. V letošnjem 
letu je praznovala novogoriška 
Iskra - Avtoelektrika 20-let- 
nico obstoja (o tem smo med 
letom že pisali, prav tako o ju
bilantih 20-letnega dela), danes 
pa čestitamo tistim delavcem in 
delavkam, ki so v letu 1980 
dopolnili 10 let dela v Iskri — 
Avtoelektriki.

I _____ J
TOZD VT BOVEC: Gregor Rup

nik, Nevijo Kavs, Peter Šulin, Slavka 
Mlekuž, Andrej Kavs, Karel Domenih, 
Jožef Komac, Ciril Sosič, Romana 
Kranjc, Verenka Rebek, Darko Šobec, 
Jožica Komac, Irma Čopi.

TOZD ŽA LJUBLJANA: Anka 
Delač, Darinka Groznik, Egon Husu, 
Marija Ivanc, Alojzija Kovačič, Cvetka 
Košir, Marija Kunilo, Dušan Lah, 
Ivanka Malovrh, Marija Prebil, Iva Pe
terlin, Rudolf Ržen, Maksima Rauš, 
Štefka Skopec, Ivan Sadar.

TOZD LIT KOMEN: Darinka Čo- 
tar, Alojz Marušič, Marij Rebula, 
Edvard Rupnik, Jožica Rupnik, Alojz 
Šibelja.

TOZD VZ, NOVA GORICA: Jor
dan Rogelja, Ivo Saksida, Rajko Li- 
qak, Stojan Boltar, Stojan Mlečnik, 
Pavel Furlan, Vojko Sever, Žarko 
Kogoj, Peter Benkič, Nadja Brešan, 
Valerija Kavčič, Alenka Poberaj, 
Majda Reščič, Adrijana Skubin, Ka
tica Stepančič, Doroteja Golob, 
Rudolf Lapanja, Petra Blažič, Marijan 
Bremec, Janko Bratuš, Ljubica Batič, 
Marija Bizjak, Slavica Kacafura, Boris 
Kumar, Vanja Ličen, Iva Samec, Ne
venka Stantič, Stanislava Šuligoj, 
Magda Delpin, Vanda Ferfolja, Marija

Mravlja, Radiča Nemec, Julijana 
Obidič, Sonja Volk, Silvan Cijan, 
Marko Madric, Silvo Dodič, Dunja 
Beltram, Anton Čeme, Branka Koron, 
Draguška Vižintin, Ksenija Doplihar, 
Robert Furlani, Stana Mikuž, Pavel 
Nadoh, Darinka Susič.

TOZD MZ, NOVA GORICA: Boris 
Volk, Peter Likar, Drago Juren, Jožko 
Kodermac, Danica Marinič, Milovan 
Cijan, Ines Zorzut, Danilo Peric.
"TOZD GE, NOVA GORICA: Da- 
njel Derman, Milan Sfiligoj, Ljubica 
Delpin, Elvira Humar, Nevenka Bre
šan, Irma Barkovič, Silvan Pušnar, 
Vesna Gregorič, Slavko Čufer, Miloj
ka Peršič, Dragica Pušnar.

TOZD DES, NOVA GORICA: Ivan 
Feri, Zdenka Gleščič, Zdenko Humar, 
Albin Bašin, Zdravko Jasnič, Cvetko 
Kobal, Vincenc Rus, Dtišan Mozetič, 
Miran Čopi, Mojmir Maraž, Jožef Kos, 
Slavko Peric, Igor Reščič, Alojz Okre
tič, Viljem Leban, Silvij Simčič.

TOZD - INŠ, NOVA GORICA: 
Dana Merljak, Vita Pičulin, Laura 
Gregorič, Romana Nemec.

TOZD - KOM, NOVA GORICA: 
Viktor Kavčič, Jožef Kravos, Vla
dimir Možina, Marko Mrakič, Franc 
Nanut, Verena Furlan, Igor Varl, 
Boris Batistič, Viljem Leban, Alenka 
Bogar.

TOZD AET TOLMIN: Franc Man
freda, Irena Lipušček, Neva Rovšček, 
Zlatka Velikonja, Marija Rutar, Jožica 
Leban, Jožica Kemperle, Ivan Rutar, 
Friderik Rutar, Angel Lepanja, Albert 
Kavčič, Marija Gaberšček, Milan 
Kranjc, Peter Laharnar, Milan Ostrož- 
nik, Marta Leban, Danilo Goijan, 
Vlado Krivec, Rado Humar, Ivana 
Božič, Izidor Čargo.

DSSS, NOVA GORICA: Darjo Ste
pančič, Silva Uršič, Tase Lazovski, 
Ada Harej, Marija Ferfolja, Janja Špa
capan, Bojana Šuler, Dušan Petrovič, 
Marija Mamšič, Zdenka Knapič, 
Marjan Humar, Beli Bratuž, Milena 
Čeme, Anica Lasič, Vilma Komel.

Obisk čuvarjev našega neba
Dan jugoslovanske ljudske armade 

22. december je praznik nas vseh. 
Taka ugotovitev je odsevala tudi v po
nedeljek, prav na praznik, ko so mladi 
in predstavniki Iskre Avtoelektrike 
Nova Gorica obiskali obmejno karavlo 
Lokvica na Krasu, da skupno s čuvarji 
našega neba počastijo njihov dan, naš 
dan.

Sprejem je bil prisrčen, saj to sre
čanje ni bilo prvo, vezi prijateljstva se 
utrjujejo in negujejo celo leto.

Po prisrčnem pozdravu, srečanja in 
obiska so se udeležili tudi predstavniki 
novogoriškega hotela Park in mladi iz 
Opatjega sela, so sledili kratki nago
vori o pomenu praznovanja, slišal se je 
glas harmonike, mladinke iz Iskre so 
izvedle čudovito pripravljen recital.

Ponedeljkovo popoldne je kar pre
hitro minilo, ostali pa so spomini in 
nova prijateljstva. In prijateljstva, skle
njena na tak praznik, ostanejo najdlje
v spominu .. Marko Rakušček

NOVA DELOVNA ZMAGA
(Nadaljevanje s 3. strani) 

lahko pričakovali tudi prekinitev do
bave omenjene pozicije. Zato je bila 
želja in potreba še večja, da osvojimo 
tudi ta del doma in tako postanemo s 
svojo ponudbo neodvisni. Seveda pa 
so tudi težnje jugoslovanskega gospo
darstva usmerjene v omejevanje uvoza 
in v orientacijo k domačim materia
lom.

Orodje za štancanje tega zahtev
nega dela je gotovo eno najzahtevnej
ših doslej. Kdo je izdelovalec oziroma 
dobavitelj?

Razen nekaterih manjših posegbv, 
za katere nimamo primernih strojnih 
naprav, je orodje v celoti izdelala sku
pina strokovnjakov iz naše orodjarne, 
iz tovarne delovnih sredstev in to iz 
domačih materialov.

To zahtevno orodje — petsto
penjsko smo, kot že rečeno, preizku
sili, izakazalo se je kot funkcionalno, 
skrbno izdelano, zato gre prav ome
njenemu teamu velika zahvala. Seveda 
je temu botrovala tudi izmenjava izku
šenj in tesna medsebojna povezanost 
sodelavcev iz dveh temeljnih organi
zacij.

In kdaj predvidevate začetek redne 
proizvodnje?

Točno datuma pričetka redne pro
izvodnje v tem trenutku še ne more
mo napovedati, pa čeprav se prvi vzor
ci prav nič ne razlikujejo od Boscho- 
vih, torej so kvalitetni. Kljub temu pa 
bomo morali razrešiti še vrsto težav. 
Naj jih le nekaj navedeva. Doseči 
bomo morali kvaliteto vhodnega ma
teriala, prav tako tudi redno dobavo, 
konstantnost mehanskih lastnosti in 
kemične sestave. Bojimo se namreč, 
da bodo naše zahteve glede na stanje 
in izkušnje nerešljive v celoti. Predvi
devamo celo, da bomo morali dobav
ljeni material še dodatno toplotno ob
delati.

Tudi na sami stiskalnici bo potreb
no izvesti še nekaj posegov, predvsem 
na zagotovitvi brezhibnega delovanja 
podajalnega mehanizma. In končno 
bo potrebno rešiti tudi problem oskr
be orodja, ki se uporablja na stiskal
nici za sedanjo redno proizvodnjo, saj 
bo le tako stiskalnica razbremenjena 
za proizvodnjo krempljastega pola.

Marko Rakušček

Srednjeročne
zadolžitve
izpolnjene

Letošnje leto, ne le stabih- 
zadjsko bolj kot katerokoli 
doslej, je tudi zaključek sred
njeročnega obdobja, zaključek 
vseh delovnih, samoupravnih in 
družbenopolitičnih nalog, za
črtanih s srednjeročnimi načrti. 
Vprašanja smo postavili glavne
mu direktorju Široke potrošnje 
Simonu Primožiču.

„Vse osnovne cilje sedanjega sred
njeročnega obdobja smo izpolnili, saj 
smo sprejete in načrtovane zadolžitve 
celo presegli. Gledano po stalnih plan
skih cenah smo presegli načrtovane 
proizvodne rezultate, presegli smo 
tudi planirani prodajni obseg. Poleg 
solidnih prodajnih rezultatov na do
mačem trgu smo še zlasti zadovoljni z 
dosežki povečanja zunanjetrgovinske 
menjave. Ob zaključku srednjeročne
ga obdobja 1976-1980 smo dosegli 
stopnjo pokrivanja uvoza z izvozom v 
višini 90 % — za panogo, v kateri smo 
z našim proizvodnim programom 
uvrščeni, je to več kot soliden dose- 
žek!“

Kako pa sta uresničena načrtovani 
asortiman in kvaliteta izdelkov?

„Glede na zastarelo proizvodno 
opremo smo v okvirih možnosti marsi
kje celo presegli sami sebe. V celoti 
smo uresničili načrtovano kvaliteto, 
asortiman izdelkov za široko rabo je 
usklajen s planiranim. Poudariti 
moram tudi uspehe procesa, ki se šele 
začenja — v domala vseh temeljnih 
organizacijah so storjeni prvi koraki k 
preusmeritvi proizvodnje v polprofe- 
sionalizacijo, v proizvodnjo artiklov z 
več vgrajenega znanja, manj zlasti ne
kvalificiranega dela. Že sedanja, delna 
preorientacija v polprofesionalne iz
delke nam omogoča tudi trdnejši 
odskok v novo petletno obdobje.1*

Med vrsto izpolnjenih je tudi po
dročje, kjer rezultati odstopajo od 
predvidenih. Eno od nerešenih po
glavij je prav gotovo področje investi
ranja. Kaj je bilo storjenega, kje bo 
treba v bodoče najprej pričeti?

„Z uresničenimi naložbami iz zad
njih petih let nikakor ne moremo biti 
zadovoljni. Investicijski programi so 
na vseh področjih neizpolnjeni, še 
več, ne moremo se pohvaliti niti z eno 
samo zaključeno naložbo. To je tudi 
dejstvo, ki nam bo povzročalo precej 
preglavic v obdobju od 1981 — 1985, 
saj so začetne možnosti zelo skromne. 
Obveza, ki se ji nikakor ne bomo 
smeli izogniti bo zlasti čimprejšnja 
realizacija minimalnih investicij — 
tistih, ki jih imenujemo preventivno 
sanacijske, ponekod celo samo sana
cijske! Uspešne realizacije naslednjega 
srednjeročnega načrta brez tega ni 
moč pričakovati!**

Poglavitni uspeh sedanjega srednje
ročnega obdobja so dosežki na po
dročju izvoza. To je seveda tudi uspeh 
na področju miselnosti...

„0 izvozni naravnanosti naših 
TOZD in DO v celoti v začetku seda
njega petletnega obdobja nikakor ni 
bilo mogoče govoriti. Vseskozi smo se 
trudili, da bi sliko spremenili, da bi 
izvozna uspešnost naših izdelkov po
stala osrednja programska zahteva. 
Vključevanje v mednarodno delitev 
dela je bila osrednji cilj največjega 
dela naših prizadevanj iz več vzrokov. 
Poleg zadovoljevanja uvoznih potreb 
so na pomembnem mestu možnosti 
uvajanja sodobnih tehnoloških po
stopkov, izdelke je potrebno vseskozi 
.pomlajevati*, jim dodajati več ino
vacij, jih sproti prilagajati zahtevam 
svetovnega tržišča in istočasno 
osvajati vse izdelke, ki so kvalitetno, 
funkcionalno in oblikovno enako
vredni najbolj znanim artiklom svetov
nih firm. To področje je hkrati tudi 
tisto, na katerega smo najbolj po
nosni, še zlasti zaradi dejstva, da so 
naše tovarne opremljene slabo, da je 
oprema zastarela. Prav zato moram še 
posebej pohvaliti strokovnjake v te
meljnih organizacijah, ki so z vlaga
njem ogromnih naporov dosegli res 
občudovanja vredne rezultate. Prepri
čan sem, da bodo na osnovi teh dosež
kov še vnaprej lahko sledili 
programskim zahtevam delovne orga
nizacije, ki ima osnovni cilj v izbolj
šanju kvalitete in razširitvi asortimana. 
To sta seveda tudi osnovni zahtevi, ki 
bosta našim izdelkom odprla vrata na 
tuja tržišča.**

Sedanja samoupravna organizira
nost Široke potrošnje se bliža 6. oblet
nici. Kaj je drugače ob zaključku leta

DO ŠIROKA POTROŠNJA =

1980, kakšna je sedanja široka po
trošnja v primerjavi s tisto iz leta 
1975?

..Ustanovitev sedanje delovne orga
nizacije je bila med drugim povezana z 
ogromnimi stroški. Samo priključitev 
TOZD TV iz Pržana, npr., je bila po
vezana s stroški v višini 2 starih mili
jard — in to po cenah iz leta 1975! 
Menim, da je to zadosti nazoren po
datek, ki nas še kako zavezuje, da 
moramo delovno organizacijo vseskozi 
notranje in zunanje utrjevati! Ob pre
gledu prehojene poti lahko ocenim, da 
sedanja Široka potrošnja kljub dolo
čenim težavam znotraj in med TOZD 
še nikoli ni bila tako trdna kot je 
sedaj. Odveč je poudarjati, da si zato 
tudi v prihodnje želimo kar najmanj 
organizacijskih pretresov, da bi omo- 
gočili čimbolj ustvarjalno delo, da bi 
še uspešneje utrjevali našo skupno 
programsko usmerjenost in se slednjič 
postavili ob rob tistim, ki so v seda

njem srednjeročnem obdobju gospo
darili bolje od nas, tistim, ki so v pri
merjavi z nami dosegali tudi večji do
hodek.**

Kako pa bo moč izboljšati delo v 
naslednjih 5 letih? Kje so še neizko
riščene rezerve? Kam bo treba usme
riti največ prizadevanj, da bo dohodek 
večji in gospodarjenje boljše?

„Naša skupna želja je, da bi v ob
dobju do leta 1985 uredili področje 
oskrbe s surovinami in ostalimi repro- 
materiali. Boljši in enakomernejši 
dotok potrebnih repromaterialov bo 
namreč omogočil še vrsto vzporednih 
uspehov — od uresničevanja sprejete 
programske politike do boljših zu
nanjetrgovinskih uspehov in slednjič 
ustvarjenega deviznega suficita, prvič 
v zgodovini te delovne organizacije. 
Hkrati s tem seveda ne bomo pozabili 
na domačega kupca, saj prav na jugo
slovanskem trgu nameravamo svoj po
ložaj še bolj utrditi!** s.F.

Več posluha na obeh straneh
V Tovarni elektromotorjev v Že

leznikih je bil pred nedavnim sestanek 
najširšega političnega aktiva dveh te
meljnih organizacij, ki se že prislo
vično dolgo sporazumevata o vrsti ne
jasnosti. Problematika vrste nerešenih 
vprašanj, bistvenih za delo idrijske 
TOZD, ki je z dobavo polizdelkov s 
popkovino vezana na TOZD v Idriji, je 
bralcem v Iskri poznana, saj je bila tej 
temi namenjena že vrsta zapisov. Za 
osvežitev spomina le še nekaj dejstev 
— delavski svet DO Široka potrošnja je 
zadolžil delavce obeh TOZD, da so 
začetka decembra izdelajo samo
upravni sporazum, ki naj podrobno 
razčisti vse plasti medsebojnega sode
lovanja. Na osnovi tega sporazuma naj 
bi bil izdelan tudi organizacijski 
predpis, ki bi moral urejati operativno 
plat medsebojnih odnosov. Vsa ta de
janja pa so seveda temeljila na spo
znanju, da zastojev v idrijski TOZD ni 
mogoče več tolerirati.

Šestanka so se udeležili na pobudo 
predsednika KOS SOZD Iskra Janeza 
Kerna predstavniki družbeno
političnega in samoupravnega življenja 
obeh TOZD — sekretarja OO ZK, 
predsednika 00 ZS in ZSMS, predsed
nika aktivov ZZB, poleg sklicatelja pa 
so zasedanju prisostvovali še predstav
niki DO (sekretar DO in predsednik 
KOS DO Široka potrošnja), in pred
sednika DS temeljnih organizacij. 
Izkazalo se je, da bi bilo koristno, če 
bi prisostvovala tudi direktorja obeh 
temeljnih organizacij, ki ju na se
stanku ni bilo. Vseeno pa je bilo 
snidenje obeh strani v marsičem odlo
čen korak naprej - izkazalo se je, kaj 
je bilo narejenega, prisotni pa so tudi 
ocenili bistvene točke, ki jih bo treba 
v prihodnje podrobneje obdelati.

V imenu delavcev TOZD Elektro
motorji iz Železnikov je besedo prvi 
povzel sekretar 00 ZK Marjan Šmid. 
Iz njegovega ocenjevanja dela in 
uresničevanja sklepov sestankov iz 
začetka oktobra je bilo moč razbrati, 
da je v obravnavanem obdobju pote
kala živahna aktivnost v obeh temelj
nih organizacijah. Konunisti železni- 
karske Iskre so pregledali 
izpolnjevanje sklepov skupnega se
stanka in ocenili, da so v tem obdobju 
naredili znaten korak naprej. Izdelan 
je samoupravni sporazum, ki bo urejal 
medsebojne odnose obeh TOZD za 
daljše obdobje. Ta sporazum je stro
kovno usklajen v obeh temeljrflh orga
nizacijah, končna ocena obeh strani 
pa je, da je sporazum ustrezen. Po
dobno je potekalo tudi izdelovanje

organizacijskega predpisa, izdelanega 
na osnovi tega samoupravnega spora
zuma. Strokovno usklajevanje je pote
kalo na obeh straneh, tako da poslo
vodne strukture menijo, da na osnovi 
izpolnjevanja določb teh dokumentov 
bodočnost obeh temeljnih organizacij 
ni več problematična. S to oceno, kot 
je poudaril sekretar 00 ZK iz Železni
kov, se strinjajo tudi družbenopoli
tične organizacije.

Besedo je nato povzel sekretar 00 
ZK TOZD Montaža iz Idrije Miloš 
Šturm, ki je pregledal delo v svoji 
osnovni oz. temeljni organizaciji. Po
udaril je, da so bile poti jmprav in 
obravnav podobne kot v Železnikih. 
Poudaril je, da se popolnoma strinjajo 
z oceno iz Železnikov, da so doku
menti vsestransko dobro pripravljeni 
in zreli za sprejem. Ob pohvalnih be
sedah pa ni mogel mimo dejstva, da 
dobave potrebnih polizdelkov iz Že
leznikov še vedno niso zadostne, da bi 
v Idriji delo potekalo brez zastojev.

Ob ugibanjih zakaj in kako je be
sedo povzel predsednik KOS DO Ši
roka potrošnja Marjan Može. Ocenil 
je, da so storjeni ukrepi ogromen 
korak naprej, da pa bi bilo seveda ne
mogoče pričakovati odpravo vseh v 
letih nakopičenih slabosti čez noč. 
Pridružil se mu je tudi predstavnik 
TOZD Elektromotorji, ki je poudaril, 
da je proizvodnja, vezana na idrijsko, 
v njihovi temeljni organizaciji le 
petina celotne, zato je nesmiselno pri
čakovati, da bi bili zastoji zaradi po
manjkanja repromaterialov enaki in 
hkrati na obeh straneh.

Zaključek sestanka je seveda pri
speval tudi več sklepov. Osnovna ugo
tovitev, da je treba zgodovino in 
bojno sekiro, ki od tod izvira, čimprej 
zakopati in pričeti na novo, je bila 
obojestransko sprejeta. S tem pa se 
seveda navezuje še nekaj zahtev. V 
začetku je vsekakor treba sprejeti 
samoupravni sporazum in organi
zacijski predpis.

Naslednji korak bo povezan s 
sklicem odgovornih poslovodnih 
kadrov, ki bodo morali odgovoriti na 
vprašanje, zakaj še vedno zastoji v 
Idriji. Slednjič pa bo februarja pri
hodnje leto potreben še en sestanek, 
kjer bodo pretehtani in ocenjeni re
zili tati medsebojnega sporazumevanja.

Izkazalo se je tudi, da planske 
aktivnosti v obeh .temeljnih organi
zacijah niso bile usklajene. To hkrati 
pomeni, da tudi načrti niso bili enaki, 
posledica pa je bila večkrat v nespo
razumih pri dobavah. s.F.

Komplet sestavnih delov sistema televizije zaprtega kroga. Daljši zapis o tej 
proizvodni usmeritvi TOZD TV Pržan bomo zaradi omejenega prostora 

objavili prihodnjič.
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DO ELEKTROMEHAN1KA

Programska usmeritev
Uspešna osvojitev sistema polelek- 

tronskih central Metaconta in doma
čih sistemov, ki so plod lastnega 
znanja in razvojnega dela, potrjuje 
pravilnost programske usmeritve pro
izvodnje Iskrinih telefonskih central. 
Tudi v letih 1981 — 1985 bo ta orga
nizacija razvijala in proizvajala pred
vsem komutacij ske sisteme za javna in 
posebna telefonska omrežja ter zaseb
ne telefonske sisteme.

V naslednjem srednjeročnem ob
dobju lahko pričakujemo širok 
razmah polelektronskih central. To so 
sistemi, pri katerih je komutacijski del 
grajen s hermetično zaprtimi me
hanskimi kontakti (reed kontakti), 
krmilni del pa je izveden v elektronski 
tehniki, z računalnikom. Uporaba in 
proizvodnja teh central bosta ob 
koncu novega srednjeročnega obdobja 
začeli upadati.

Polelektronske telekomunikacijske 
sisteme bo zamenjala nova generacija 
povsem elektronskih digitalnih central 
s popolnoma distribuiranim sistemom 
krmiljenja. Pri teh povezovanje vhod- 
no-izhodnih kanalov v komutacijskem 
sistemu ni več prostorsko, temveč so 
signali časovno razsekani in po delč
kih komutirani. Osnova za tovrstno 
komutacijo je v PGM sistemu (impul
zno kodna modulacija).

V tej smeri v tovarni ATC že po
spešeno razvijajo sistem zasebnih tele
fonskih central ISKRA 2000, ki bo v 
nekaj letih sposoben za vključevanje v 
digitalna telefonska omrežja na nižjih 
nivojih javnih telekomunikacijskih 
omrežij. Osvajati bodo pričeli tudi di
gitalne centrale za srednje in večje 
javne centrale.

Sistem ISKRA 2000, ki ga je Iskra 
pričela razvijati že v tem srednjeroč
nem obdobju, konceptualno ustreza 
vsem zahtevam telekomunikacijskih 
sistemov 80-tih let. Grajenje po najso
dobnejših tehnološko tehničnih do
sežkih v svetu. Predvsem je pomemb
no, da je v celoti razvit doma, kar 
omogoča popolno neomejene

Francu 
Burgarju 
v slovo
i

g ■%

Z neizmerno bolečino v srcu smo 
onemeli ob dejstvu, da si za posledi
cami nesreče, ki so jo doživel na de
lovnem mestu, odšel iz naše sredine. 
Mislili smo, da si že premaga! bitko, 
ki pa je čez noč postala izgubljena, 
v tvojem komaj začetem 41. letu sta
rosti.

Pred osemnajstimi leti, ko si se 
zaposlil in opravljal dela livarja, za 
kar si se tudi izuči/, si skupaj z nami 
gradi! boljšo bodočnost celotnega 
kolektiva, z nami delil dobro in sla
bo, vedno dobrovoljno pripravljen 
storiti prav vse, kar je bito v prid 
delovnemu človeku in družbi. Pri 
svojem delu si nesebično in z veli
kim veseljem prenaša! lastne iz
kušnje sodelavcem, ki so te zato 
zelo cenili. Ni bilo naloge, ki bi se ji 
odrekel, ati bi bila pretežka. Vedno 
si priskoči! na pomoč prav tam, kjer 
je bilo najbolj potrebno, ne oziraje 
se na možnosti in čas.

Trdna volja in odločnost sta ti 
bila vodilo pri vsem delu, saj v vsem 
tem dolgoletnem poznanstvu ni bilo 
trenutka, ko ne bi bi! pripravljen 
reševati kakršnekoli probleme in 
odpravljati napake, da bi z vsemi so
delavci vred še lepše zaživel. Prav ta 
odločnost je bila vodilo tudi v tvo
jem privatnem življenju. Ustvari! si 
lep dom in prijetno družino, ki si jo 
nadvse ljubil in si ji posveča! vsak 
prosti trenutek.

S svojo delavnostjo, nesebičnost
jo in poštenostjo si bi! med nami 
zelo priljubljen. Bi! si dober delovni 
tovariš in zato ob tvojem odhodu 
povsod ostaja praznina in občutek, 
da nas ne boš nikoli povsem zapu
stil. Sodelavci — livarji

TOZD TSD

možnosti za izvoz.
Omeniti je treba naslednje karakte

ristike sistema ISKRA 2000:
— povsem elektronsko krmiljen si

stem v digitalni komutacijski tehniki,
— krmilni sistem je izdelan na 

osnovi mikroračunalniških sistemov z 
distribuiranim krmiljenjem,

— široka uporaba LSI (integrirana 
elektronska vezja z zelo visoko stop
njo integracije) mikroelektronskih 
vezij po naročilu, ki so domače proiz
vodnje,

— sistem je grajen tako, da nadalj
nji razvoj tehnologije ne bo zahteval 
bistvenih sprememb v osnovni zasno
vi. Bodoči sistemi bodo zaradi naglega 
razvoja mikroelektronike in mikropro- 
cesoijev sloneli na principu distribu
iranega krmiljenja in modularnega 
softvvarea. To zagotavlja centralam 
ekonomičnost in možnost razširjanja 
do končnih kapacitet.

Generacijo digitalnih sistemov 
bodo sestavljale centrale raznih nivo
jev, vključno z oddaljenimi naročni
škimi moduli različnih velikosti in 
opremo za centralizirano upravljanje 
in vzdrževanje. Digitalizacija central 
bo omogočala združevanje do sedaj 
ločenih komunikacijskih sistemov v 
enovit integrirani sistem, ki bo poleg 
prenosa govora omogočal tudi prenos 
telegrafije, raznih podatkov itd.

Sisteme EPABX za posebna in za
sebna telefonska omrežja bodo v na
slednjem obdobju dopolnjevali in uva
jali v proizvodnjo povsem elektronske 
sisteme. Z novim letom bo Tovarna 
ATC v Kranju prenehala s proizvodnjo 
klasičnih elektromehanskih telefon
skih central. Vsi tovrstni programi 
bodo prenešeni v Tovamo-telefonskih 
elementov na Blejski Dobravi.

Tovarna ATC se bo v prihodnje še 
bolj kot doslej naslanjala na lastne raz
vojne zasnove in kadre. Usmeritev k 
sodobnejšim telekomunikacijskim si
stemom je tesno povezana s kadrov
sko strukturo razvojnega oddelka. V 
nove proizvode bo treba vlagati vedno 
več znanja oz. umskega dela. Tovarna 
ATC zelo uspešno sodeluje z zunanji
mi raziskovalnimi ustanovami, razvoj
no problematiko uspešno rešuje 
skupaj s strokovnjaki Fakultete za 
elektrotehniko, Instituta Jožef Stefan 
in drugih temeljnih organizacij Elek- 
tromehanike in SOZD Iskra, ki delajo 
tudi na področju telekomunikacij. 
Tovrstno sodelovanje nameravajo še 
poglobiti in razširiti.

Posebno pozornost bo treba na
meniti razvoju domačih elektronskih 
komponent, zlasti raznih integriranih 
vezij, saj standardne komponente ne 
morejo zadovoljiti zahtev in potreb 
digitalne tehnike. Skupaj s tovarno 
mikroelektronike že teče razvoj 
takšnih t.i. custom design vezij.

Tovarna ATC bo morala vlagati v 
izboljšanje razvojne tehnologije in za
gotoviti najnovejšo merilno opremo in 
uporabo računalniške tehnike pri iz
delavi dokumentacije.

Celotni kolektiv Tovarne ATC sije 
naložil smele in zahtevne programske 
naloge. Želimo, da bi bilo prihodnje 
plansko obdobje zanj uspešno, s čimer 
bo Iskra nadaljevala svoj uspešen 
prodor na področju telekomunikacij 
doma in v svetu.

Priznanja za
uspešno
uveljavljanje
SLO in DZS

V Kranju so bila ob dnevu naše 
armade podeljena republiška in občin
ska priznanja posameznikom, organi
zacijam združenega dela in skup
nostim za prizadevno delo ter dose
žene rezultate pri uveljavljanju 
koncepta SLO in DSZ.

Priznanji sveta za SLO in DSZ 
občine Kranj sta prejela tudi Tovarna 
merilnih naprav in Valentin Kokalj iz 
oddelka za varnost, ki uspešno dela na 
področju podružbljanja SLO in druž
bene samozaščite v Iskri Elektrome- 
haniki.

Tovarna merilnih naprav v Kranju 
je resno pristopila k uresničevanju do
govorjenih nalog s področja splošnega 
ljudskega odpora, družbene samoza
ščite in varnosti. Med prvimi je to 
področje uskladila z navodili in smer-

Ob podpisu pogodbe v Moskvi
V našem tedniku smo pred dnevi ponatisnili poročilo moskovskega 

dopisnika Dela Vlada Jarca o podpisu pogodbe, po kateri bo Iskra doba
vila sovjetskemu kupcu 3 tranzitne avtomatske telefonske centrale vrsta 
Metaconta 10 C/M. Članek, ki gaje objavilo Delo, je bil nekoliko krajši, v 
njem pa so bile tudi nekatere nejasnosti, zato smo se odločili za daljši 
prispevek o tem pomembnem dogodku. Za pogovor smo zaprosili Nado 
Brajnikovo iz temeljne organizacije Zunanji trg — oddelek SEV v Iskri 
Commerce.

„Pogodbo so, kot je pisalo že Delo, 
podpisali v moskovskem hotelu Intu- 
rist glavni direktor Iskre Commerce 
lija Medič in glavni direktor Elektro- 
mehanike Alaksander Mihev, s sovjet
ske strani pa predsednik Mašpribo- 
rintorga, +o je sovjetskega zunanje
trgovinskega združenja V. Klimov in 
direktorica podjetja Sistemi J. Apari- 
na. Slovesnega podpisa se je med dru
gimi udeležfi tudi predsednik KPO 
SOZD Iskra Anton Stipanič,“ nam je 
z osnovnimi podatki postregla Nada 
Brajnikova.

Po pogodbi bo Iskra dobavila tri 
tranzitne centrale z oznakami MG-1 
2 in 3, tipa Metaconta 10-C/M. To 
so posodobljene centrale vrste Meta
conta. Gre predvsem za naslednje iz
boljšave: nadomestitev feritnih
pomnilnikov v računalniku 3200 s 
polvodniškimi pomnilniki ter s tem 
poenostavitev napajanja, nadalje uved
ba miniaturnih prenosnikov, ki obse
gajo tudi pripadajoče sprejemnike ter 
uvedba položenega spojišča za matri
ko v sistemu tranzitnih central.

S temi izboljšavami je Iskrinim 
strokovnjakom uspelo zmanjšati po
treben prostor za namestitev central 
in to za skoraj tretjino. Hkrati so po
večali tudi zanesljivost ter zmanjšali 
porabo električne energije.

Sogovornica nas je nadalje opozo
rila na veliko vrednost omenjenih treh 
avtomatskih tranzitnih central. Skup
no so vredne okoli 35 milijonov dolar
jev. Centrale bomo začeli dobavljati 
že prihodnje leto, izročili pa jih bodo 
namenu v letu 1983.

,JPodpis teh treh pogodb je nadalje
vanje že tako uspešnega Iskrinega pro
dora na sovjetsko tržišče," poudarja 
Nada Brajnikova. „Kar spomnimo se 
na Iskrino mednarodno telefonsko 
centralo v Moskvi, tako imenova 
Olimpijsko, pa tudi na podpisu štirih 
pogodb za medkrajevne avtomatske te
lefonske centrale, ki bodo v mestih 
Erevanu, Minsku, Harkovu in Dnje- 
propetrovsku. Vrednost teh štirih 
central je več kot 54 milijonov do
larjev. Skupno je torej vrednost teh 
pogodb skoraj 90 milijonov dolarjev."

V oceni tega, lahko bi rekli že 
utečenega sodelovanja med Iskro in 
Sovjetsko zvezo, je naša sogovornica 
opozorila predvsem na nujnost, da se 
Iskra čim bolj prilagodi zahtevam tega 
tržišča in, da z lastnim razvojem do
seže elektronsko izvedbo avtomatskih 
central. Zavedati se namreč moramo,

skupščina občine 
kranj
svet za ijudako obrambo, 
varno« 'm družbeno 
samozaščito

priznanje
Iskri elektromehanikl - tozd - u 
tovarna merilnih naprav_____

za prizadevno defo 
tor dosežene uspehe pri 
uveljavljanju koncepta 
ljudske obrambe in 
družbene samozaščite

k/anj, 22.december 1980

nicami, vzorno je vključila SLO in 
DSZ v samoupravne akte in izdelala 
potrebne dokumente.

Odbor za LO in DSZ v tej temeljni 
organizaciji — sedaj komite - z vso 
resnostjo spremlja varnostno situacijo 
in s pomočjo strokovnih služb in 
družbenopolitičnih organizacij sproti 
odpravlja opažene negativne pojave in 
pomanjkljivosti. Posebno skrb so na
menili osveščanju delavcev, v ta 
namen so izvedli vrsto akcij in demon
stracij.

Prejeti priznanji pomenita dodatno 
vzpodbudo in obveznost, da bodo de
lavci Merilnih naprav in ostalih orga
nizacij Elektromehanika še naprej 
krepili sistem SLO in DSZ. V prihod
njem letu nas čakajo številne naloge v 
okviru skupne akcije Nič nas ne sme 
presenetiti, s katero bomo svojo 
obrambo in varnostno sposobnost še 
povečali. A.Boc

da je konkurenca na tem tržišču izred
na. V vsakem primeru pa lahko trdi
mo, da je Iskrin uspeh izredno velik, 
hkrati pa je tudi velika obveznost, saj 
se bo morala proizvodnja prilagoditi 
zahtevam kupca in čimprej rešiti vsa 
spremljajoča vprašanja, ki so danes še 
prisotna.

Vsekakor pa je pri tem pomembno, 
da v teh podih sodeluje več Iskrinih 
temeljnih organizacij in, da lahko 
nekje govorimo o uspešnem teamskem 
delu.

Nikakor ne smemo tudi mimo pri
zadevanj našega, Iskrinega predstav
ništva v Moskvi, ki ima prav tako kot 
proizvodnja veliko zaslug, da smo v 
tolikšnem obsegu prodrli na to trži
šče. Predstavništvo vodi, kot je znano, 
Franc Ferkolj in z njim smo tudi že 
pripravili daljši intervju o delu Iskrine 
moskovske kolonije. Objavili ga bomo 
po novem letu. Za področje telefonije 
je v našem predstavništvu v Moskvi 
zadolžen Janez Arh.

Še o nečem je obširno spregovorila 
Nada Brajnikova — o solidnosti Iskri
nih dobaviteljev in montažerjev naših 
Metacont v Sovjetski zvezi. Izrazila je
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upanje, da bomo tako poslovno disci
plino obdržali tudi v prihodnje.

Morda bo v bodoče celo nekoliko 
lažje, ker se v Sovjetski zvezi zavze
majo, da bi naše Metaconte sestavljali 
sami. Vsekakor je to velika olajšava za 
n as, na željo kupca pa smo že organi
zirali šolanje njihovih montažerjev. 
Prav zdaj poteka v Moskvi eden 
takšnih seminarjev, v prihodnje pa jih 
bomo organizirali še najverjetneje v 
Erevanu, Minsku, ali kje droge.

Na vprašanje o Iskrinem prihod
njem nastopu na sovjetskem tržišču 
nam je Nada Brajnikova povedala 
tole: ..Omenila sem že nujnost prila
gajanja zahtevam sovjetskih kupcev, 
ker je konkurenca na tem tržišču 
huda, kdaj pa kdaj tudi nelojalna. (Pri 
tem je Iskra naletela na neelojalnost 
prav od strani jugoslovanskega proizva
jalca telefonskih central zagrebške Ni
kola Tesla — op. LD) Predvidoma 
bomo Iskraši v prihodnjih petih letih 
lahko podpisali vsako leto pogodbe za 
tri do štiri telefonske centrale, po
godbe, vredne od 35 do 40 milijonov 
dolarjev na leto. Tako računamo, da 
bomo do leta 1985 skupno prodali, ali 
točneje podpisali pogodb v vrednosti 
od 250 do 300 milijonov dolarjev."

Ob koncu tega zapisa o podpisu 
omenjenih treh pogodb naj še ome
nimo, da je predsednik KPO SOZD 
Iskra Anton Stipanič s sodelavci v 
Moskvi obiskal tudi ministra zvez 
Sovjetske zveze V. A. Šamšina. Pogo
vor je nanesel na dosedanje sodelo
vanje in na možnosti v prihodnje.

Lado Drobež

Obetavna srednjeročna 
usmeritev TOZD UZ

Za TOZD UZ bo letošnje poslovno leto uspešnejše kot so planirali. 
Predvidene izgube ne bo, ukrenili so pa tudi vse potrebno, da bodo ne
katere težave vsled začasno neizkoriščenih kapacitet v naslednjem letu 
prebrodili s sodelovanjem nekaterih OZD v Iskri, predvsem z CEO ter 
nato z novim izredno perspektivnim proizvodnim programom zakoračili v 
srednjeročno obdobje.

O njihovem poslovanju in srednjeročni usmeritvi smo se pogovorili 2 
gr. Francem Čukom, IPO TOZD UZ.

cifičnem položaju. Za krajše obdobje 
bomo imeli določen procent prostih 
kapacitet, ki pa smo jih v sodelovanju 
z nekaterimi Iskrinimi OZD predvsem 
Elektrooptiko, že zapolnili. Če nas ne 
bo prizadela večja kriza bomo lahko 
tudi v naslednjem letu poslovali brez 
izgub ter tako prebrodili čas do vpe
ljave novih, izredno perspektivnih 
izdelkov v proizvodnjo. Z njimi bomo 
po naših ocenah morali doseči ne
primerno ugodnejše rezultate.

V srednjeročnem obdobju bi to po
menilo šestkratno povečanje do
hodka, sedemkratno povečanje pri
hodka, število zaposlenih pa naj bi se 
povečalo za dvakrat - vse po stalnih 
cenah in v primerjavi z letom 1980.

To je seveda zelo ambiciozno za
stavljen plan, vendar ga bomo s priza
devnim delom vsakega posameznika v 
našem TOZD in nekaterih služb v DO 
ter TOZD skupnega pomena tudi do
segli.

Kakšna je vaša programska usmeri
tev?

Programsko usmeritev smo si jasno 
začrtali. Imamo samo eno — t.j. pro
gram sistemov usmerjenih zvez, ki vse
buje sledeče projekte:

— zaokrožitev analognih usmerje
nih zvez ali morda bolje rečeno za
okrožitev dela programa UZ;

- uspostavitev družin digitalnih 
UZ;

mgr.
Letošnje nič kaj lahko poslovno 

leto se bliža koncu. Kako je v tem 
času poslovala vaša temeljna organiza
cija?

To leto je bilo za nas izredno na
porno. Predvsem zaradi uvoznega re- 
promateriala, ki je za izdelavo naših 
visokoprofesionalnih naprav izjemne
ga pomena. Neprestano nas je obre
menjevala rast cen, prav tako bistveno 
poostreni načini plačevanja ter ne
ugodno podaljšani dobavni roki. Nič 
lažje ni bilo pri nabavljanju domačega 
repromateriala. Skratka, izvajanje ro: 
kovnih obveznosti do naših kupcev 
nam je bilo izredno oteženo, vendar 
smo kljub vsemu lahko zadovoljni z 
doseženimi delovnimi uspehi v tem 
letu. Da je temu tako se moramo za
hvaliti predvsem notranji konsolidaciji 
v TOZD, saj se vsi počutimo kakor 
ena družina, kjer dela eden za vse in 
vsi za enega. Popolna planska reali
zacija proizvodnje in razvoja bi bila v 
nasprotnem neizvedljiva. Zaostanek v 
izvajanju nekaterih rokovnih obvez
nosti razvoja smo-prav tako prebro
dili. Kupci so pokazali razumevanje za 
objektivne težave, ki jih imamo pri 
nabavljanju repromateriala.

Nadaljnji za nas izjemno po
membni korak smo naredili z zaokro
žitvijo celotne TOZD na eni lokaciji 
ter izvajanjem modernizacije proiz
vodnega in tehnološkega procesa, kar 
nam bo omogočilo še boljšo notranjo 
organizacijsko ureditev.

Skratka brez izjemno prizadevnega 
dela vseh zaposlenih v naši TOZD nam 
ne bi uspelo zaključiti letošnje poslov
no leto tako uspešno, t.j. brez izgub, 
ki smo jih sicer za letos planirali. Del
no so nam trpele le investicije, ker 
nismo uvozili opreme pred de
valvacijo. To namreč v končni obliki 
pomeni 40 % podražitev brez upošte
vanja stalnega povečevanja cen do
baviteljev. V dobršni meri je temu 
botrovala tudi nelikvidnost naše DO.

Kakšni so pokazatelji vašega po
slovanja v prihodnje?

Poslovanje v naslednjem srednje
ročnem obdobju ter še posebej v na
slednjem letu bo potekalo v še bolj 
zaostrenih pogojih. V glavnem zato, 
ker v bistvu proizvajamo investicijsko 
opremo, investicije se pa v Jugoslaviji 
krčijo. Na svetovnem tržišču pa tudi 
ni pričakovati večjih ekspanzij na tem 
področju, vsled česar bo borba za 
kupca še toliko hujša.

Naša temeljna organizacija se bo v 
naslednjem letu znaša v nekoliko spe-

— uvajanje novih tehnologij mikro
valovnih sestavov in sestavnih delov.

V okviru teh projektov proizva
jamo večje število nalog, ki so v raz
ličnih fazah. Tako imamo v proiz
vodnji 3 analogne naprave, priprav
ljamo roizvodnjo za dve novi iz lastne
ga razvoja, 2 imamo v višji fazi razvoja 
ter eno v začetni. Izvajamo pa še tri 
raziskovalne naloge.

Za ves omenjen program in pro
jekte imamo popolno podporo s strani 
naše DO in SOZD Iskre. Povemo tudi 
lahko, da smo se odločali za tržno naj
bolj sprejemljive naloge, ki obetajo 
največji dohodek iz serijske proizvod
nje.

Vse naloge poskušamo v okviru 
danih možnosti razčleniti po njihovih 
pomembnostih za potencialne kupce 
in Iskro, obsegu angažiranja kapacitet, 
virih financiranja, kompleksnostih in 
vrednostih, saj si želimo vzpostaviti 
nekatere tehnologije, ki bi bile dolgo
ročno gledano perspektivne ter bi 
imele zagotovljen dovolj velik domač 
in zunanji trg.

B. C.
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produktivnosti je 261, ekonomika je 
za 51 % večja, izvoz se je povečal za 
65 %, zaposlenost pa le za 18 %.

SPECIALNI ELEMENTI so v sred
njeročnem obdobju pridobili nove 
prostore v Kotnikovi ulici (bivše Žar
nice), z investicijo v strojno opremo 
povečali zmogljivosti in tako v petlet
nem obdobju povečali proizvodnjo z 
indeksom 258, produktivnost je rastla 
z indeksom 179, ekonomika 104, 
izvoz pa so v tem času zelo dobro za
stavili, saj leta 1976 še niso izvozili 
nič, zaposlenih pa je 44 % več, kot 
leta 1976.

UPORI ŠENTJERNEJ so imeli 
precej živahno inovativno dejavnost, 
saj so uvedli proizvodnjo najsodobnej
ših metaliflm uporov in celo vrsto V Magnetih so sredi gradnje.

TOZD Feriti

Ob koncu leta vsak gospodar naredi obračun. Svojemu delu pogleda 
do dna in pregleda izkupiček, ki mu je ostal. Še bolj to velja za konec 
petletnega obdobja, od katerega smo v IEZE veliko pričakovali. Kako 
smo izpolnili načrte? Kakšni so rezultati po petih letih strateške usmerit
ve v novo tehnologijo, v nove izdelke, v večje vlaganje v znanje, visoko- 
produktivno opremo in avtomatizacijo? Na ta vprašanja bomo z oceno 
poslovnih rezultatov skušali odgovoriti.

SO NAČRTI 
NJENI?

1976 - 80 IZPOL-

Stanetu Kovačiču, predsedniku po
slovodnega kolegija smo postavili eno 
samo vprašanje: „Ste v IEZE izpolnili 
srednjeročna pričakovanja in dosegU 
načrtovano? “ Da. V glavnem v vseh 
vejah generalne strateške usmeritve in 
na področju inventivne dejavnosti, 
dviga kakovosti na profesionalno 
raven, avtomatizacije in seveda na 
področju vlaganj, ki so za to potreb

Ob vstopu v novo srednjeročno 
obdobje bi rad povedal, da moramo ta 
hitri tempo vlaganj v znanje, tehno
logijo in inovacije obdržati, sicer 
bomo težko sledili zahtevam na sve Nova tovarna Industrijske elektronike v Kostanjevici

na.

Investicije v tehnologijo 
in inovacije so obrodile sadove

Predvsem nam je uspelo dvigniti 
kakovostno raven tehnologije naših iz
delkov, kar je od nas zahteval domači 
in tuji trg. Tehnologija, bolje rečeno 
avtomatizacija proizvodnje pa nam je 
omogočila visoko rast proizvodnje ob 
minimalnem zaposlovanju dodatnih 
delavcev. Zaposlovali smo intenzivno 
in načrtno po večini strokovnjake, ker 
je pri dviganju storilnosti in kvalitete 
na potezi tehnologija, saj z zaposlo
vanjem nekvalificiranih ljudi ni mo
goče dohajati svetovnih dosežkov na 
področju proizvodnje elementov za 
elektroniko.

Načrt vlaganja je bil zelo smelo za
stavljen, pa vendar ob koncu ugotav
ljamo, da smo vse obdobje srednje
ročnega načrta 1976 — 80 pravilno 
vlagali. Elektronika gre namreč tako 
hitro naprej z razvojem, da je po dveh 
letih že vsak izdelek potreben ino
vacij, adaptacij in tehnoloških izbolj
šav. Za vse to pa je potrebno vlagati v 
ustrezno sodobno tehnološko opre
mo. Poleg tega tehnologija proizvod
nje v svetu tako hitro napreduje, da je 
sprotna avtomatizacija proizvodnje 
življenjska nuja. Mislim, da smo ta 
ritem v veliki meri v preteklem sred
njeročnem obdobju ujeli.

POTENCIOMETRI IN HIBRIDI 
ŠENTJERNEJ so v srednjeročnem ob
dobju 1976 — 80 zgradili novo tovar
no. Tako so dobili možnost za nadalj
njo rast in širitev proizvodnje, zlasti za 
novo področje hibridnih vezij, ki so 
jih že osvojili in jih v velikih količinah 
proizvajajo. Uvajajo pa proizvodnjo 
displeya — kazalnika za elektronske 
instrumente.

INDUSTRIJSKA ELEKTRONIKA 
KOSTANJEVICA je polno zaživela v 
tem srednjeročnem obdobju. Uvedla 
je perspektivne izvozne posle. Največ
ja pridobitev pa je sodobna lastna to
varna, v katero se bodo vselili te dni.

Upori Šentjernej: Metalfilm upori

tovnem trgu, kamor izvažamo nad 
polovico svoje proizvodnje. Sicer pa 
moram reči, da so zahteve po kvahteti 
tudi doma v Jugoslaviji vse večje.

POLPREVODNIKI TRBOVLJE so 
v srednjeročnem obdobju 76 — 80 
zaključili večjo investicijo v sodobno 
strojno opremo in širitev zmogljivosti. 
Ob tem so v tem času dosegli indeks 
rasti proizvodnje 309, indeks rasti

funkcionalnih tehnoloških izboljšav v 
proizvodnji, zlasti za avtomatizacijo 
proizvodnega procesa. Osvojili so tudi 
več aplikativnih sprememb - inovacij 
na uporih, kar predvsem zahteva 
izvoz. Podatke podajamo za vse 3 
šentjernejske TOZD skupno, ker so 
večino srednjeročnega obdobja delo
vale v eni TOZD.

ŠENTJERNEJSKA ISKRA SKU
PAJ je v srednjeročnem obdobju 
76-80 dvignila produktivnost za 63 %, 
proizvodnja je leta 1980 večja za 75 % 
od leta 1976, izvoz se je povečal za 
71 %, indeks zaposlenih pa je v tem 
petletnem obdobju le 107.

TOZD FERITI je pred štirimi leti 
zaključila precejšnjo investicijo za ši
ritev in predvsem posodobitev proiz
vodnje. Njen glavni cilj je bil visoka, 
profesionalna kvaliteta feritne in teh
nike navitih komponent. Dozidah so 
tudi prizidek in tako pridobili potre
ben prostor za širitev. Odprli so svoja 
obrata v Solčavi in na Ljubnem, kjer 
je zaposlenih 100 delavcev na progra
mih feritov in navitih komponent. Ta 
vitalna TOZD je v preteklem srednje-

MIKROELEKTRONIKA ima ko
renine obstoja v preteklem srednje
ročnem obdobju. Dograjena je bila 
pred dvema letoma in že uspešno dela 
ob 50 zaposlenih. So sredi II. faze in
vesticije, ko bodo v celoti osvojili pro
izvodnjo mikrovezij.

Mikroelektronika v Stegnah. TOZD Keramika v Vižmarjih.

Trbovlje - Polprevodniki: avtomatika.

Potenciometri in hibridi Šentjernej: Nova, sodobna tovarna.

ročnem načrtu z naskokom osvojila 
svoj del zunanjega trga in na do
mačem trgu nadomestila mnogim 
kupcem dosedanji uvoz. Indeksi v 
petletnem obdobju rasti so: proiz
vodnja 400, produktivnost 267, 
ekonomičnost 116, izvoz 169, število 
zaposlenih pa se je povečalo za 48 %.
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ELEKTROLITI MOKRONOG so
letos dogradili novo tovarno in se pre
selili v nove prostore. Proizvodnjo so 
opremih z najsodobnejšo tehnološko 
opremo, kar je mogoče dobiti na sve
tovnem trgu. Dve tretjini investicije je 
bilo namenjene strojni opremi in ta že 
daje prve rezultate avtomatizirane 
proizvodnje. Tako so v Elektrolitih 
dosegli v srednjeročnem obdobju 
76-80 indeks rasti proizvodnje 322, 
produktivnosti 241, ekonomičnosti 
108, izvoza 905 in zaposlenosti 133. 
Za to TOZD je čas rasti proizvodnje 
šele prišel, saj je avtomatska oprema 
šele dobro spravljena v tek.

TOZD KERAMIČNI KONDENZA
TORJI ŽUŽEMBERK so prvi dve leti 
tega srednjeročnega obdobja opravili 
sanacijo svojega poslovanja in se 
krepko postavili na noge. Prodrli so na 
zunanje trge, z inovacijami pa so osvo- 
jili proizvodnjo večplastnih in eno
plastnih kondenzatorjev in še neka
terih izvedenk svojega programa in 
več mehanskih sklopov. Dogradili so 
prizidek in precej investirali v avtoma
tizacijo proizvodnje, v lastne strojne 
delavnice in v osvajanje novega progra
ma — multileyerja. Indeksi rasti v pet
letnem obdobju 76—80 so: proizvod
nja 332, produktivnost 340, ekono
mičnost 130, izvoz 113, zaposlenih pa 
je leta 1980 celo 3 % manj,

TOZD KERAMIKA VIŽMARJE
pa se je vse srednjeročno obdobje ote
pala z veliki težavami v proizvodnji in 
poslovanju. Tako je šla leta 1980 v sa
nacijo in le-ta še traja. V srednjeroč
nem obdobju so osvojili tehnologijo 
proizvodnje keramičnih nosilcev iz 
brezalkalne keramike, kar je bila veli
ka pridobitev. Indeksi pa so takile: 
proizvodnja 238, produktivnost 159, 
ekonomičnost 74, zaposlenost 150.

TOZD MAGNETI je prav zdaj sredi 
gradnje, oz. velike širitve proizvodnih 
prostorov. Posodobili bodo proiz
vodnjo in jo v veliki meri avtomatizi
rali, mnogo skrbi pa so namenili naj
višji, profesionalni kvahteti svojih pro
izvodov. Rekonstruirana tovarna bo 
začela delo v novih prostorih predvi
doma sredi leta 1981. V pravkar kon
čanem srednjeročnem obdobju pa 
kažejo indeksi takole rast: proizvod
nja 215, produktivnost 196, eko
nomičnost 110 in zaposlenih je le 9 % 
več kot leta 1976.

(Nadaljevanje na 7. strani)

sa,
go'
cio
Ta
lav
pic
in
Isl
je

Novi del tovarne v Žužemberku.
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TOZD UPORI IN TOZD POTENCIOMETRI IN HIBRIDI ŠENTJERNEJ

Prijateljsko srečanje jubilantov 
dela

„Kratka govoranca in dolga kloba
sa,“ je eden jubilantov komentiral 
govor predsednika DS TOZD Poten
ciometri in hibridi Franca Žičkaija. 
Ta je z občutenimi besedami sode
lavcem poklical v spomin leta, ko so s 
pionirsko zagnanostjo gradili tovarno 
in postavili temelje današnji močni 
Iskri v Šentjerneju. Šentjernejski oktet 
je zapel in seveda, kot se za jubilejni

večer spodobi, ni manjkalo cvička v 
majolkah.

Tako so v veseli družbi preživeli 
petkov večer 19. decembra letos v 
Šentjernej ski Iskri, kjer so kar skupno 
proslavili jubilante 20 in 10-letnega 
dela v Iskri, za TOZD Upori in TOZD 
Potenciometri in hibridi. Podelili so 
nagrade ob živahnem aplavzu sode
lavcev.

Večer so popestrili tudi člani do
mačega ansambla in Šentjernej ski

Investicije v tehnologijo 
in inovacije so obrodile sadove

(Nadaljevanje s 6. strani)

TOZD NAPRAVE IN ORODJA je
imela v preteklem srednjeročnem 
obdobju veliko dela, saj je bilo ob 
visoki stopnji investiranja treba nare
diti tudi več naprav, orodij in vse to 
tudi vzdrževati. Investirali so v nekaj 
sodobnih obdelovalnih strojev in tako 
dvignili produktivnost, predvsem pa 
kakovostno raven svojega zahtevnega 
dela. Indeksi pa kažejo takole sliko: 

i proizvodnja 425, produktivnost 360, 
ekonomičnost 153 in ob tem je za
poslenih le 9 ljudi več, kar predstavlja 
18%.

KAJ KAŽE TA SLIKA ŠTEVILK?
Predvsem je opazna velika rast pro

izvodnje, kar pa seveda šele takrat 
dobi svojo vrednost, če povemo, da 
postaja asortiment proizvodov vse so
dobnejši in kvalitetno na višji ravni. 
Tu se kaže pravilna naravnanost stra
teške usmeritve Industrije elementov.

Seveda pa ni šlo brez težav. Pred
vsem so se v tem obdobju srečali na 
zahodnih trgih z neusmiljeno in pro
dorno konkurenco proizvajalcev ele

mentov za elektroniko z Daljnjega 
vzhoda. Ti so z visokokvalitetnimi iz
delki, z kvalitetnim pristopom in zelo 
nizkimi cenami primorali konkurente 
k visoki produktivnosti in predvsem 
ekonomičnosti. Na drugi strani pa je 
prav ta zahtevni trg visoka šola kvali
tete izdelkov, odnosov ter tehnologije.

Naj omenimo še visoko rast struk
ture strokovnega kadra. Boj za pro
duktivnost in nove tehnologije izdel
kov vodijo samo skozi večje znanje. 
»Na potezi je tehnologija, živo delo je 
z normami blizu optimuma,“ je dejal 
zadnjič Dušan Dolničar na zboru de
lovnih ljudi in to velja za vso industri
jo elementov za elektroniko.

In novo srednjeročno obdobje? 
Kaj bo prineslo novega? Bistvena 
usmeritev v višanje stopnje avtomati
zacije, inoviranje, večje vlaganje zna
nja, prehajanje na proizvodnjo ele
mentov za profesionalno rabo, inten
zivno zaposlovanje strokovnih moči in 
potrebno investiranje, zlasti v strojno 
opremo, bi bile nekako vse generalne 
točke prihodnjega srednjeročnega 
obdobja. Seveda pa bosta s produktiv
nostjo rastla ekonomika in tudi izvoz.

Franc Kotar — Nada Šavli

TOZD Naprava in orodja ima vse več sodobnih strojev.

Mokronoška Iskra je jeseni odprla novo tovarno.

Specialni elementi: del serijske proizvodnje.

oktet, ki so se ves večer menjavali. V 
veseli družbi, obujanju spominov in ži
vahnih plesnih melodijah se je večer 
zavlekel pozno v noč. »Kdaj pa kdaj 
moraš malo iz vinkla,“ mi je dejal 
sosed pri mizi.

Sicer pa je bilo kaj proslavljati. Kar 
poglejte na slike, kjer je 39 jubilantov 
- 10-letnikov iz TOZD Upori, 79 ju
bilantov 10-letnikov iz TOZD Poten
ciometri in hibridi in 15 jubilantov, ki 
v Iskri delajo 20 let iz obeh TOZD 
skupaj.

Nagrade so prejeli v TOZD Upori 
za 20 let: Nežka Jordan, Jože Smol- 
čič, Avgust Škutelj, Veronika Slo
venec, Amalija Rebselj, Cirila Klobu
čar in Marija Martinčič.

V TOZD Upori za 10 let: Franc 
Hodoklin, Franc Brulc, Božidar 
Gošte, Franc Simončič, Lojzka Cola
rič, Anica Godina, Milena Gorišek, 
Štefka Granda, Marjeta Kadunc, Ani
ca Makovec, Jožica Penca, Jožefa 
Cvelbar, Marija Simončič, Milivoj 
Kadunc, Ana Jerele, Lojzka Kovačič, 
Janez Tomažin, Rozalija Luzar, Jo
žefa Jarkovič, Marija Jordan, Franc 
Penca, Antonija Penca, Karolina 
Vovko, Ana Rebselj, Stanislav Božič, 
Jožefa Medvešek, Peter Selak, Franči
ška Grgovič, Marija Piran, Olga Žagar, 
Grubar Boris, Martina Jeralič, Marjan 
Miklič, Teodor Berložnik, Nada 
Lampe, Ljubica Luzar, Marija Bratko
vič, Roman Gorenc in Ivan Kegljevič..

Za 20 let v TOZD Potenciometri in 
hibridi: Ljudmila Krvina, Jožefa
Kušljan, Martina Novak, Jožefa Kos, 
Tilka Kostrevc, Jožefa Selak, Stanislav 
Duh in Franc Vovko.

Za 10 let v TOZD Potenciometri in 
hibridi: Marin Povhe, Bogomir Poto
čar, Ana Bučar, Ivanka Recelj, Vero
nika Arh, Jože Colarič, Kristina Bele, 
Viktor Hudoklin, Vida Kalin, Jože 
Cigoj, Ivan Kalin, Ivan Žnidaršič, 
Stanka Gorenc, Martina Lekše, Dra
gica Banič, Amalija Bele, Antonija 
Bakšič, Jožica Bratkovič, Jožefa Blat
nik, Štefanija Drobež, Golobič Silva, 
Nada Grubar, Marija Godina, Ana 
Gorenc, Jožica Grabnar, Nada Hu
doklin, Štefka Hudoklin, Marija Jevni- 
kar, Breda Kromar, Marija Kovačič, 
Cvetka Luzar, Frančiška Luzar, Albi
na Lipar, Marija Martinčič, Neža 
Miklavčič, Marija Martinčič, Angela 
Ogorevc, Ana Prah, Anica Rangu s, 
Jožica Rangus, Marija Smolič, Ivanka 
Škrbec, Tinca Zagorc, Zorko Ana, 
Štefka Župan, Ana Benčina, Jože 
Homan, Marija Hosta, Vinko Škof- 
Ijanc, Karolina Šiško, Marija Verbič, 
Šilva Pirkovič, Stanislava Novak, 
Marija Tram te, Martina Miklič, Olga 
Maznik, Cvetka Brakovič, Ana Pirnar, 
Ljudmila Planinc, Dragica Piletič, 
Smilja Škofljanc, Ana Kuhar, Rudolf 
Bele, Cvetka Luzar, Štefan Jevnik, 
Anton Cvelbar, Anton Simončič, Jože 
Hudoklin, Vinko Škedelj, Anton Vrta- 
čič, Franc Bakše, Jožefa Zagorc, La
dislav Gorišek, Jožefa Grubar, Cvetka 
Povhe, Jože Škedelj, Franc Vin tar, 
Jožica Komljanec in Martin Žagar.

KF

Seminar
mladih
— Bohinj '80

V organizaciji Občinske konfe
rence ZSMS Ljubljana—Center, smo 
imeli mladinci, predvsem predsedniki 
in ostali funkcionarji v osnovnih orga
nizacijah 5., 6., in 7. dec. t l. seminar 
z aktualnimi temami. Le-te so odraz 
sedanjega gospodarskega položaja kije 
vse prej kot rožnat. Menim, da smo s 
predavanji ter izmenjavo izkušenj pri
šli do skupnih zaključkov, ki temeljijo 
predvsem na vlogi mladinske organi
zacije v aktivnem družbeno-politič- 
nem vključevanju.

Tako smo takoj po prihodu poslu
šali predavanje o idejnih gibanjih med 
mladimi. Ta tema je bila tudi najbolj 
»vroča11. V njej se lahko vidi vsak med 
nami in sicer v ne najbolj idealnem po
ložaju. Stabilizacijski ukrepi prinašajo 
precej neugodne rešitve za mlade. To 
se odraža predvsem v omejevanju za
poslovanja, na kar so mladi po mojem 
mnenju pravilno povezali, da niso za 
stabilizacijo, s katero bodo ostali brez 
dela. S tem v zvezi pa so še pereči 
problemi štipendiranja ter pripravni
kov.

Verjetno ne bo enostavno izpeljati 
tudi novega zakona o usmerjenem 
izobraževanju. Vsi ti pojavi pripeljejo

Jubilanti 10-letnega dela v Potenciometrih in hibridih.

Jubilanti 10-letnega dela v Uporih.

mlade do idejnih razlik, ki so najbolj 
množično zastopane v novovalovskih 
in punk gibanjih. Le-ta se ne ukvarjajo 
z vprašanji in vzroki določenih po
javov (predvsem socioloških), ampak 
se zavzemajo za oblike revolta v smi
slu: »Vse je treba zminirat.11

Vloga mladine pa je v tem, da spo
znava te pojave, poišče vzroke in 
skuša najti tudi rešitve.

Druga tema je zajemala naloge 
DPO v boju za stabilizacijo. Menili 
smo, da stabilizacija ni samo varče
vanje in »zategovanje pasu11, temveč 
gre v končni fazi za obratno. Gre za 
boljšo, a realno bodočnost delavca, 
katerega plačilo je odvisno od dela.

DPO in s tem tudi mladina ima 
veliko vlogo pri uresničevanju dogo
vorjenih resolucij, amandmajev in 
samoupravnih aktov. Ne gre samo za 
delovne akcije, ki prav tako primorejo 
k stabiliziranju. Bolj se moramo vklju
čiti v pripravo in sprejem vseh samo
upravnih aktov ter« se zavzemati za 
uresničitev le-teh. Da bomo to do
segli, se bo potrebno še bolj informi
rati, oživeti delegatski sistem in se 
tudi dodatno izobraževati.

Pri temi, ki je zajemala naloge 
ZSMS pri idejnopolitičnem izobraže
vanju mladih smo ugotovili, da se 
mladi v občini Center usposabljajo v 
glavnem na MPŠ, ki jo organizira 
Občinska konferenca. S tem v zvezi 
smo dali tudi določene predloge in 
mnenja za izboljšavo šole, čeprav 
lahko rečem, da je Mladinska poli
tična šola v občini Center najbolje 
organizirana in kvalitetna v Sloveniji. 
Tudi v posameznih OO naj se delo na 
idejno-političnem področju bolje or
ganizira in naj pristopijo k usposab
ljanju mladincev, za aktivno delo v OO 
mladine in kasneje v SO ter drugje.

Ko smo govorili o mednarodnih 
odnosih in idejno-političnih osnovah

SLO in DS smo znova ugotovili, da so 
odnosi na mednarodnem prizorišču 
zelo zapleteni in zaostreni. Zato je po
glavitno, da- se mladina permanentno 
vkluči v izvajanje SLO in DSZ.

Po splošni oceni je seminar v Bo
hinju zelo dobro uspel. Menim, da 
organizatorje lahko pohvalimo za kva
litetno organizacijo predavanj, razprav 
in seveda zabavnih večerov, ki so 
minili v zelo prijetenem vzdušju.

Zombra Brane

ZAHVALE

Ob izgubi mojega dragega očeta 
RUDIJA PAJNTARJA

se iskreno zahvaljujem sodelavcem in sode
lavkam TOZD ATC in Števci za pomoč, 
izraze sožalja in darovano cvetje

žalujoči hčerki 
Ivanka Molan in 

Pavla Sajevic.

Ob izgubi moje drage mame

KAROLINE MOLAN

se iskreno zahvaljujem sodelavcem TOZD 
TEA — justirnica za izražena sožalja, daro
vano cvetje, denarno pomoč in spremstvo 
na njeni zadnji poti

’ hčerka Marija Molan.

Ob boleči izgubi
mojega dragega moža in skrbnega očeta 

ter brata
FRANCA BURGARJA

se iskreno zahvaljujemo TOZD TSD, poseb
no sodelavcem iz livarne za izrečeno so
žalje, podarjeno cvetje in denarno pomoč. 
Hvala tudi vsem, ki so ga spremili na nje
govi zadnji poti.

žalujoči: 
žena Angelca, 

sinova Branko in Tomaž, 
hči Magda 

ter sorodniki
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Šestdeset novih naslovov 
Pomurske založbe (II)

V nadaljevanju našega pogovora o založ
niškem programu Pomurske založbe za 
prihodnje leto nam je urednik Jože H radii 
najprej spregovoril o njihovi knjižni zbirki 
Pesti, v kateri izhajajo dela, ki so v kakršni
koli zvezi z vojnami in podobno problema
tiko. Tako bo vsekakor zanimiva knjiga 
ameriškega psihologa G. M. Gilberga 
..Nuernberški dnevnik". Gilberg je namreč 
med znanim nuernberškim procesom proti 
nacističnim vojnim zločincem opazoval in 
testiral nacistične zločince in se z njimi 
pogovarjal. Tako je nastalo zanimivo psiho
loško razpravljanje, ki že znanim dejstvom 
dodaja nova spoznanja. Nič manj zanimiv 
pa ne bo tudi roman ameriškega avtorja 
Rona Kovica pod naslovom „ Rojen 4. 
julija", ki je v bistvu izpoved vietnamskega 
vojaka, ki vso grozo in nesmisel svojega 
početja spoznava šele, ko ostane priklenjen 
na bolniški voziček. In tako postane nek
danji fanatični borec eden najbolj vnetih 
nasprotnikov vojne. Tretje delo iz te zbirke 
pa bo izbor najlepših partizanskih zgodb— 
novel. Iz programa za leto 1980 pa bosta v 
tej zbirki izšli še dve deli in sicer delo 
Donalda Jamesa in Tonyja Barvvicka 
..Volčja senca" ter ..Vojaki 44" VVilliama 
McGiverna.

Sedma zbirka Pomurske založbe nosi 
naslov Portreti, ki že sam pove, da gre za 
biografska dela. Tako je v načrtu izid bio
grafskega romana o Elvisu Presleyu, ki ga je 
pod naslovom „Elvis" napisal Jerry 
Hopkins. Richard Friedenthal pa je napisal 
biografski roman pod naslovom ..Martin 
Luther". Friedenthal je znano ime, saj je 
avtor slovitega dela o Goetheju in si tudi pri 
Luthru ni zapravil svojega slovesa, saj je 
domiselno „zlil znanstveno iskanje resnice 
in ustvarjalne aktualizacije nedvomno eno 
najbolj prvinskih in originalnih osebnosti v 
evropski zgodovini." Biografija bo oboga
tena z ilustrativnim gradivom in bibliograf
skimi podatki. Tudi Henry Troyat, francos
ki pisatelj ruskega porekla, ni neznan našim 
bralcem, saj imamo izpod njegovega peresa 
v slovenščini že dve njegovi imenitni biogra
fiji o Puškinu in Tolstoju, zdaj pa je na vrsti 
Katarina Velika. Biografski roman o Katari
ni Veliki je napisan kronološko, vendar daje 
avtor prednost psihološkemu prikazu, manj 
pa razglablja o dobi oziroma družbi teda
njega časa.

V zbirki Klasiki bodo izšle štiri knjige 
angleškega klasičnega pisatelja D. H. La- 
vvrenca, „Beli pav" je prvo delo tega slovi
tega pisatelja, v katerem se že močno 
kažejo obrisi njegovega odpora do plehkosti 
sodobne civilizacije. Naslednje delo je 
..Aaronova palica", ki je v bistvu rahla 
satira na tedanjo družbo z odličnimi social- 
no-kritičnimi prizori iz Italije, zlasti iz 
Firenc. Tretja knjiga D. H. Lavvrenca bo 
nosila naslov „ Devica in cigan" in je v 
bistvu "zbirka treh njegovih novel: Lisjak, 
Princeska in Devica in cigan. V vseh treh 
novelah je poudarek na zadušljivi atmosferi 
tedanje družbe in prizadevanju, da bi našli 
pot do zdrave čutne ljubezni. In četrto 
delo je ponatis najznamenitejšega Lavvren- 
covega dela „Ljubimec lady Chatterley", o 
katerem seveda ni treba še podrobneje 
pisati.

Med najobsežnejšimi rednimi zbirkami 
Pomurske založbe je vsekakor zbirka Mavri
ca, v kateri bo prihodnje leto zastopanih 
kar sedemnajst avtorjev. Zbirka je namenje
na najširšemu krogu bralcev in prinaša zato 
zanimivo in privlačno branje. Tako bodo v 
tej zbirki izšle tri knjige VVilbura Smitha, 
avtorja znanih uspešnic in sicer „Ne izzivaj 
hudiča", „Grom in blisk" ter „Levje 
žrelo". Iz bralne, napete fabule v omenje
nih delih o lovcih na slone lahko izluščimo 
tudi podtone širših dimenzij iz prve svetov
ne vojne — nasprotja med Angleži in 
Nemci.

Znana italijanska avtorica Sandra Peretti 
bo to pot zastopana z delom ,,Odmev tvo
jega glasu". Če smo Sandro Paretti doslej 
poznali kot izjemno spretno pripovedo
valko uspešnih, zanimivih zgodb, potem 
bomo tokrat spoznali, da je svojo „obrtniš

ko spretnost" znala koristno uporabiti pri 
opisovanju vseh odtenkov odnosa med 
materjo in hčerko. Iz lanskega programa pa 
mora iziti še delo ,,Maria Canossa" iste 
avtorice. Dalje bo v tej zbirki izšlo še pet 
del Victorie Holt in sicer: ..Tigrov skok", 
..Kraljičina" izpoved", „Živi pesek", 
..Gospod z daljnega otoka" in ..Kirkland 
Revels".

To je pet novih romanov „najuspešnejše 
avtorice" Pomurske založbe, v katerih prav 
tako kot v vseh prejšnjih romanih draži 
našo radovednost z vprašanjem, kako se 
bodo končale njene zgodbe. Njeno pisanje 
res ni preveč zahtevno branje, vendar pa 
tudi ni ceneno. K sreči se namreč avtorica 
zaveda, da postaja okus povprečnih bralcev 
vedno zahtevnejši. Tudi naslednji avtor 
Kurt Vonnegut ni neznan slovenskim bral
cem, saj poznajo njegova dela Zajtrk prva
kov, Klavnica pet in Sirene s Titana. To pot 
bo na programu njegovo delo „Jetniški 
tič", v katerem kompleksno obdeluje 
ameriško sedanjost, njene sanje, travme in 
podobno.

Delo Bel Kaufman „Ljubezen itd." je 
umetniško popolna izpoved o vsakdanji 
temi — zakonu, ki so ga po dolgih letih 
načele in naposled razdrle navidezne malen
kosti. Gay Talese pa je avtor dela „Žena 
tvojega bližnjega", v katerem pisec intimno 
pripoveduje o ljudeh in dogodkih, ki so v 
zadnjih letih odločilno vplivali na definicijo 
pojmov morale, spolnosti, ljubezni in 
podobno.

Zanimivo bo tudi delo Robina Cooka, 
..Sfinga". Pisatelj je za moto svoje pripo
vedi uporabil Herodotove besede, da bo o 
..Egiptu pisal obširno, ker je ni dežele, ki bi 
imela toliko čudes in umetnin". Delo je 
akcijsko, polno avantur, strasti, ljubezni,. . . 
in Egipta, oziroma staroegipčanskih umet
nin, katerih opisi pritegnejo tifdi nekoliko 
zahtevnejšega bralca.

Tudi avtor Pierre Rey ni neznan našim 
bralcem, saj ga poznajo po delih kot so Grk 
in Operacija Out. To pot bo izšlo v prevodu 
njegovo delo ,,Noro poletje", v katerem 
našega avtorja zanimajo norčije, ki jih

V Kranjski gori je bil koncem minulega 
tedna tridnevni seminar za organizatorje 
športne rekreacije v Iskri. Tokrat so organi
zatorji seminarja - športna komisija v 
SOZD Iskra — dali glaven poudarek tako 
imenovanemu aktivnemu odmoru med 
delovnim procesom.

Če se še spomnimo, so se sredi novem
bra v Tovarni avtomatskih telefonskih cen
tral na Laborah v Kranju zbrali organiza
torji športa in rekreacije iz Slovenije na 
prvem takšnem seminarju v Iskri, posveče
nem uvajanju aktivnih odmorov. Akcija je 
vsekakor uspela in terja v prihodnje tudi 
konkretnejši pristop, tokratni seminar v 
Kranjski gori pa je dejansko nadaljevanje 
tega srečanja na Laborah.

Seminarjafv Kranjski gori se je udeležilo 
kar 55 organizatorjev rekreacije v Iskri. 
Manjkali so le iz delovne organizacije Avto- 
elektrika. Prvi dan je udeležence obiskal 
prof. Drago Ulaga ter jim predaval o šport- 
no-rekreativni vadbi članov — o doziranju 
in obremenitvah.

Za njim jim je o osnovni temi seminarja 
spregovoril mag. prof. Herman Berčič, na
slov njegovega prispevka pa je bil ..Izkušnje 
ob poizkusni izvedbi posebnega odmora 
med delovnim procesom v Iskri". Ta tema 
je bila v ospredju tudi drugega dne semi
narja, ko je vaje za posebni odmor predsta
vil Iskrinim organizatorjem športne rekre
acije prof. Boris Sila.

ugledni in premožni gostje uganjajo v 
znanem letoviškem mestecu. In končno je v 
tej zbirki še delo kitajskega pisca in sicer 
„Opičnik" Wu Ch'eng-ena. ..Opičnik" je 
eno temeljnih del kitajske književnosti. 
..Govorjeno zgodbo", ki združuje kitajsko 
folkloro, mistiko, teologijo, zgodovino in 
basen je v 16. stoletju zapisal pesnik in 
učenjak Wu Cheng-en. In tokrat jo bo 
Pomurska založba prvič v celoti predstavila 
slovenskim bralcem.

Preostane nam še, da zabeležimo še dve 
zbirki in sicer zbirko učbenikov za dvo
jezične šole, v kateri bo izšlo pet knjig: 
delovni zvezek za 3. razred Spoznavanje 
narave in družbe. Tretje berilo, delovni 
zvezek (trije zvezki veni knjigi) Zgodovina, 
delovni zvezek (trije zvezki v eni knjigi) 
Zemljepis, delovni zvezek za 4. razred 
Spoznavanje narave in družbe in Matema
tika 3.

Zadnja zbirka pa so Priročniki, v kateri 
bodo izšla tri dela. Prvo delo nosi naslov 
..Življenjska obdobja" (Spolnost, Noseč
nost in rojstvo, Detinstvo, Otroštvo, Sred
nja leta. Stres). Gre za skupinsko delo slovi
tih avtorjev z različnih koncev sveta, ki so 
pri nizozemski založbi Pierson izdali 12 
knjig iz omenjenih in sorodnih področij. 
Prednost teh del je, da so pisana univerzal
no, niti evropsko, niti ameriško, niti avstral
sko, (odtod namreč prihajajo avtorji), da 
so sinteza tistih aksiomov, ki jih napredna 
znanost (psihološka, medicinska ipd.) spre
jema povsod. Izjemno prefinjen stil, poljud
noznanstven, vendar poglobljen in nazoren, 
se združuje s številnimi premišljeno izbra
nimi fotografijami, ki nazornost še poveču
jejo. Predstavljena so pravzaprav vsa obdob
ja v življenju, od spočetja do nemočnih let 
visoke starosti, s popisi vseh težav in nasve
ti, kako ravnati. (Naslovi preostalih del so 
namreč naslednji: Zasvojenost, Mladostna 
doba. Komunikacije, Psihologija razume
vanja, Skozi življenje. Stara leta.)

Drugo delo te zbirke je knjiga dr. Gyoer- 
9Vja ..Srčnim bolnikom o srčnih boleznih", 
o kateri trdijo slovenski zdravniki—recen
zenti, da tako premišljene in skrbno 
poučne razlage o težavah, o katerih govori 
naslov, na Slovenskem še nimamo. In 
končno je tu tretja knjiga iz te zbirke, slika
nica ..Živalski svet."

D. Ž.

Zadnji dan so se udeleženci najprej 
pomerili v veleslalomu in smučarskem teku. 
Ob koncu so se razšli z željo, da bi bilo 
takšnih srečanj še več, kajti po mnenju vseh 
je seminar izredno uspel, zlasti zaradi dobre 
organizacije, pa tudi zaradi predavateljev 
samih.

Žal je dekletom in fantom nekoliko 
zagodlo vreme, nekaj pripomb pa so imeli 
udeleženci tudi na račun tega, da jih med 
seminarjem ni nihče obiskal od vodstva 
sestavljene organizacije. Več pripomb so 
imeli tudi na račun obveščanja preko naše
ga glasila, gotovo pa je bila najpomem
bnejša misel tale: v Iskri je vse preveč to
varn, v katerih gledajo vse skozi dinar in so 
delovni pogoji, počutje in zdravje delavcev 
šele na drugem mestu.

Med obiskom v Kranjski gori smo nare
dili intervjuje s predavateljem Hermanom 
Berčičem in z več udeleženci seminarja, 
objavili pa jih bomo v prihodnji številki, 
kajti tokrat nam obilica gradiva tega ne 
dovoli. (_[)_

SMUČARSKI TEČAJI
Komisija za šport in rekreacijo 

pri sindikalni konferenci bo v le
tošnji zimski sezoni v sodelovanju z 
ZTKO Kranj organizirala začetne in 
nadaljevalne tečaje smučanja:
a) na Krvavcu (hotel Brunarica) od 

17. januarja do 23. januarja 1981
b) v Kranjski gori (hotel Alpe 

Adria) od 8. marca do 14. marca 
1981

Cena:
a) od 4.400 do 4.900 din
b) od 3.950 do 4.500 din

V ceno je vključeno: učenje smu
čanja (35 ur), polni penzion, turi
stična taksa, prevoz z žičnicami, 
stroški organizacije.

Tečaji bodo popestreni z zani
mivimi strokovnimi predavanji in s 
pestrim zabavnim življenjem.

Informacije: (064) 22—221 Vin
ko Šarabon (int. 33—68), Rajko 
Kožar (int. 29-52), ali na ZTKO, 
Kranj, Marjan Lampret, tel. 21-176.

Pohitite s prijavo, ker je število 
udeležencev omejeno.

' ISKRA — glasilo delovnega kolekti- 
va SOZD Iskra Industrija za elektro
niko, telekomunikacije, elektrome
hansko, avtomatiko in elemente — 
Ljubljana.
— V.d. glavni urednik Otmar Zorn, 
odgovorni urednik: Dušan Željez- 
nov, tehnični urednik: Janko Čol
nar, novinar — komentator Mara 
Ovsenik.
— Ureja uredniški odbor: Alojz Boc 
(Elektromehanika), Špela Dittrich 
(Avtomatika), Lado Drobež (Iskra 
Commerce), Stane Fleischman (Ši
roka potrošnja), Franc Kotar 
(IEZE), Marko Rakušček (Avtoelek- 
trika), Boris Čerin (DO Elektrozve- 
ze) — Izhaja tedensko — Rokopisov 
ne vračamo — Naslov: Ljubljana, 
Trg revolucije 3, tel.: 324-061, 
324-261. — Tisk: — Časopisno ti
skarsko podjetje PRAVICA—DNEV
NIK, Ljubljana.
Po mnenju sekretariata za informa
cije SRS je glasilo oproščeno plačila 
temeljnega davka od prometa proiz- 
vodov. j

Prebrali smo za vas
Dr. Anton Vratuša ni samo naš slovenski in jugoslovanski politik, temveč je tudi 

pomemben znanstvenik, o čemer pričajo njegove študije in dela zlasti s področja 
neuvrščenosti. Tako nam je Državna založba Slovenije pred nedavnim predstavila 
njegovo knjigo pod naslovom ,.Profili neuvrščenosti."

Po svoje je tudi zanimiv nastanek pričajoče knjige, saj avtor piše v predgovoru, 
“a s?..1P.u„sre^' leta 1977. predlagali, naj bi imel nekaj predavanj v Kooperativni 
republiki Gvajani s področja politike neuvrščenosti, teme pa naj bi si izbral povab
ljenec sam. Leta 1974 so se namreč v Gvajani po sklepu vlade začela „Turkey 
predavanja tretjega sveta . Tako so jih poimenovali po delu Georgetowna, glavnega 
mesta Gvajane, kjer je tudi univerza. Ti sestanki pomenijo v posebnih razmerah 
karibskega območja svojevrsten pristanek Gvajane, ki sodi med aktivnejše neuvršče
ne dežele pri razširjanju načel in uresničevanja ciljev gibanja neuvrščenosti. Prvi 
govornik na teh predavanjih je bil 1974.1eta predsednik Tanzanije Julius Nyerere, ki 
je v bistvu odprl Turkey predavanja. V naslednjih letih sta tam predavala eden od 
dtffktorjcv Mednarodne banke za razvoj in obnovo Pakistanec Mahbub Ul Hak 
(1975) in izvršni sekretar ekonomske komisije Združenih narodov za Afriko Nigeri
jec Adebayo Adedeji (1976).

Kot četrti predavatelj je dr. Vratuša želel, da bi bila snov tega sestanka nekaj, kar 
bi sicer odražalo univerzalnost gibanja neuvrščenosti, a obenem ustrezno prikazalo 
profri neuvrščene in socialistične Jugoslavije. In tako so nastali „Prifili neuvršče
nosti , ki jih v Gvajani še zdaj uporabljajo kot literaturo v šolah in v tečajih 
splošnega političnega izobraževanja.

. Tako je imel dr. Vratuša na tem četrtem sestanku v Gvajani tri predavanja in 
sicer prvo predavanje na temo ..Temelji nacionalne neodvisnosti in socialističnega 
razvoja . drugo predavanje je nosilo naslov ..Teorija in praksa socialističnega samo
upravljanja, medtem ko je bilo tretje predavanje posvečeno jugoslovanski politiki 
neuvrščenosti, ki izvira iz sistema socialističnega samoupravljanja.

Za vsa tri predavanja lahko zapišemo, da sta v treh predavanjih predvsem poudar
jeni dve vprašanji. Prvo je znano jugoslovansko stališče, da je graditev socializma 
lahko samo stvar samostojne in svobodne akcije delavskega razreda vsake dežele in 
vsega delovnega ljudstva ter demokratičnega povezovanja takšne nacionalne politike 
z naprednimi in demokratičnimi silami v svetu. Drugo, izkušnja samega gibanja 
nemrsčenosti, da so iz objektivnih in subjektivnih razlogov različne možnosti ne
uvrščenosti, za katere so se neuvrščene dežele prostovoljno opredelile, da pa bi bilo 
napak deliti jih zaradi teh razlogov v bolj napredne in manj napredne ter temu 
podobno.

Naj zaključimo to poročilo o pomembni in zanimivi Vratuševi knjigi z avtoijevo 
ugotovitvijo:.»Poglavitni cilj samoupravljanja je zgraditi družbo, temelječo na nepo
sredni socialistični demokraciji, v kateri združeni delavci, osvobojeni izkoriščanja in 
podrejanja, upravljajo in vodijo podjetja in proizvajalna sredstva v družbeni lastnini 
m samostojno odločajo o rezultatih svojega dela . . . isto načelo velja tudi glede 
odnosov med narodi. Dejansko lahko samo svobodni in neodvisni narodi izvajajo 
resnično politiko miroljubne koekstistence držav z različnimi družbenimi sistemi in 
prijateljskega sodelovanja ter aktivno sodelujejo pri krepitvi miru in varnosti vseh. 
Ta načela pa so dejanski temelj politike neuvrščenosti. “ D Ž

Seminar o aktivnem odmoru

ČASOPISNE NOVICE

Novinar beograjskega Privrednega pregleda Ljubomir Krasojevič je napisal oceno 
desetmesečnega poslovanja našega SOZD. V podnaslovu piše, da smo v tem obdobju 
povečali proizvodnjo za 12, izvoz pa za 35,4 % v primerjavi z istim obdobjem lani, 
nabavo reprodukcijskega materiala in surovin pa zmanjšali za 1,8%. Izvoz Iskre je 
bil tako v tem obdobju za 29 milijonov dolarjev večji od uvoza.

Med mladimi organizacijami v združenem delu, ki so v delovni tekmovalni akciji 
„Iščemo najboljšega mladega delavca — samoupravljalca in najboljšo OO ZSMS v 
združenem delu", imele največ uspeha naslednje 00 ZSMS z Gorenjske: TOZD 
hladna valjarna Bela, Železarna Jesenice, Velepnevmatika — Sava, Kranj, TOZD 
TEA — montaža iz delovne organizacije Iskra—Elektromehanika. Kranj, Iskra iz 
Lipnice, itd. Priznanja najbolj uspešnim posameznikom in mladinskim 
organizacijam so podelili na nedavni volilno-programski konferenci RK ZSMS v 
Ljubljani.

Težave z dobavo reprodukcijskih materialov so v sežanski Iskri stare že najmanj 
pol leta, zadnji mesec pa so se celo tako zaostrile, da resno ogrožajo proizvodnjo. 
Že od začetka decembra je na ..prisilnem" dopustu vsak dan po 60 delavcev. Linija 
Hi-Fi aparatov stoji že ves mesec, pa tudi drugih izdelkov ne morejo dokončati, ker 
nimajo reprodukcijskih materialov iz uvoza.

Zaradi pomanjkanja reprodukcijskega materiala in indirektnega uvoza ne morejo 
izpolniti obveznosti do tujih kupcev. Vrednost tranformatorjev za neko zahodno
evropsko družbo in TV stabilizatorjev za dežele v razvoju, ki jih ne morejo do
končati, ker nimajo poliestrske mase za zalivanje, je kar 100 tisoč dolarjev. Ni sicer 
znano, koliko deviz bi rabili za nakup uvoženega materiala, toda bržkone precej 
manj od vrednosti, ki bi jo iztržili, če bi izdelke prodali kupcu, ki že dalj časa čaka 
nanje. Vrednost nedokončanih ojačevalnih naprav, kjer so tudi vezani na uvožene 
dele, pa je še dodatnih 15 milijonov. Škoda seveda iz dneva v dan narašča in v 
sežanski Iskri pravijo, da bodo, čeprav so ob polletju dobro poslovali, do konca leta 
verjetno tako .porabili' vse rezerve. Z izgubo sicer ne bodo poslovali, toda tudi za 
sklade jim ne bo nič ostalo. Članek v ljubljanskem Dnevniku z naslovom „Kako do 
potrebnih deviz? “

Zvezna skupščina se je odločila, da družbenega načrta Jugoslavije do leta 1985 
ne bo sprejela na hitro, nepremišljeno in neusklajeno. Menila je, da je ceneje 
podaljšati rok sprejemanja na račun večje realnosti in popolnosti dokumenta. 
Izvršni svet kranjske občine je zato ponovno obravnaval predlog dogovora o 
temeljih družbenega plana kranjske občine. Osnova za razpravo niso bile le črke 
dokumenta, ampak spoznanja, ki so jih pred tem dobili najodgovornejši 
predstavniki skupščine, izvršnega sveta in družbenopolitičnih organizacij med obiski 
v večjih kranjskih delovnih organizacijah. Obiskali so Planiko, Tekstilindus, Živila, 
Merkur, Gradbinec, Savo in Iskro-Elektromehaniko. Pogovori z najodgovornejšimi v 
samoupravnih in vodstvenih organih teh kolektivov bodo prispevali k še 
popolnejšemu in realnejšemu predlogu dogovora o temeljih družbenega plana.

Posebna publikacija Tanjuga E kos je objavila poročilo iz Moskve, da so jugo
slovanske organizacije združenega dela podpisale več dogovorov s sovjetskimi fir
mami o dobavi opreme, izvajanju del,itd. v skupni vrednosti 45 milijonov dolarjev.

Na prvem mestu izmed podpisnic dogovora je omenjena Iskra Commerce iz 
Ljubljane, ki je sklenila dogovor o prodaji telekomunikacijskih naprav, oz. med
mestnih telefonskih avtomatskih central v vrednosti 35 milijonov dolarjev. Vrednost 
del in dobava opreme Iskre za sovjetske naročnike je tako letos presegla 80 mili
jonov dolarjev.

Novinar Boris Rugelj je napisal za Delavsko enotnost obsežen članek o delu in 
razvoju SOZD Iskre kot letošnjim dobitnikom AVNOJ. V članku je posebej pouda
ril razvojno dejavnost na temelju domačega znanja, ki je temelj razvoja in orožja na 
svetovnem tržišču.

Dosedanja aktivnost mariborske univerze pri uvajanju usmerjenega izobraževanja 
je bila ustrezna, vendar so kljub temu na seji sveta Univerze v Mariboru, ki jo je 
vodil Lojze Briški, ocenili, da so šele na začetku poti. Najpomembnejše naloge jih še 
čakajo, zakaj marsikaj bodo morali spremeniti v organizacijskem in pedagoškem 
pogledu.

Ta članek v Delu, ki ga je napisal Borko de Corti, ima poseben odstavek, ki se 
glasi: .Svet univerze je dal v javno obravnavo osnutek sprememb samoupravnega 
sporazuma o združitvi in statutu univerze. Z Iskro bodo podpisali pogodbo za 
nakup centralnega računalnika Cyber 170/720..

Zbral in uredil: 
Marjan Kralj

V CERKLJAH PRIČAKUJEJO BLIZU 2000 TEKAČEV

Organizatorji 2 cerkljanskega mno- 
žičnga smučarskega teka se že vneto jari- 
pravljajo na prireditev, ki bo na sjaoredu 4. 
januarja prihodnje leto pod pokrovitelj
stvom DO DELTA računalniški sistemi in 
bo najlepši uvod v praznovanje 30-letnice 
uspešnega delovanja športnega društva 
Krvaec Cerklje.

Štart in cilj bosta v neposredni bližini 
zadružnega doma v Cerkljah, na startu bo 
za tekoče pripravljenih šet „boksov", ki 
bodo po štiri metre široki, v ta množični 
tek pa je domala vključen sleherni krajan 
petih krajevnih skupnosti pod Krvavcem.

Prireditelji pričakujejo od 1500 do 
200 udeležencev obeh spolov, ki bodo 
nastopili v osmih kategorijah. Na 25 km 
dolgi progi so štiri kategorije in sicer ženske 
do 30 in nad 30 let, moški pa do 40 in nad 
40 let, TRIM tk za članice in člane je dolg 
7 km, prav toliko pa tek pionirk in pionir
jev. Lani je sodelovalo na prvem teku 600 
tekačev, od tega 70 iz kranjske Isre.

Udeležba na cerkljanskem teku pa je 
nova priložnost za vključevanje v množična 
tekmovanja v smučarskih tekih, ki jih bo 
potlej še več. Proge v Cerkljah so med naj
lažjimi pri nas in bodo zadostile zahtevam 
vsem ljubiteljem smučarskih tekov. Ženski 
tek na 25 km bo štel v letošnjo akcijo RTV 
„Brazde vzdržljivosti".

Organizator bo sprejemal prijave tudi še 
na dan tekmovanja do 9. ure, startnina zna
ša 80 dinarjev, za pionirje pa 40 dinarjev. V 
primeru, da iz tehničnih razlogov ne bo

mogoče izpeljati te množične tekaške jyire
ditve v Cerkljah 4. januarja, bo prireditelj 
pravočasno spremenil datum jjo Radiu Lju
bljana, vse informacije pa bodo tekmoval
cem na voljo tudi po telefonu vsak dan od 
17. do 1 9. ure na telefonski številki (064) 
42094 in 42-08a

Prireditelji v Cerkljah so pripravili več 
prog, zato upravičeno jvičakujejo množič
no udeležbo.

Janz Kuhar

ŠAHOVSKA NOVICA

tekmovanje za naslov prvaka mesečnih hi
tropoteznih turnirjev za leto 1980. Na 
skupno enajstih turnirjih je bil J. Krek 
petkrat prvi, A Obleščak dvakrat, M. Brce 
dvakrat, A Mezeg in A. Deželak pa po 
enkrat jarva.

V končnem seštevku smo upoštevali 
rezultate iz osmih tekmovanj. Prvak je po
stal Janez Krek, ki je zbral 183 točk, sledi
jo pa Albin Obleščak 153, Martin Brce 115, 
Alojz Mezeg 112 Alojz Deželak 105, Mar
jan Planinc 78, Zlatko Jeraj 77, Jože Cim- 
perman 72 itd. Slavnostna izročitev jaokala 
zmagovalcu bo na občnem zboru šahistov v 
četrtek, 15. januarja 1981, ob 17. uri v 
Kranju. Vabimo vse šahiste ŠD ISKRE 
Ljubljana. Olga Štempihar

ZPS, Titovi zavodi Litostroj 
TOZD Izobraževalni center 
Oddelek za izobraževanje zaposlenih 
Ljubljana, Djakovičeva 53

V pomladanskem semestru 1981 organiziramo v sodelovanju z zavodom za 
intenzivne tečaje tujih jezikov 4-mesečne POPOLDANSKE TEČAJE

NEMŠKEGA IN ANGLEŠKEGA jezika
1. stopnja s poukom 2x4 ure tedensko, učnina 5.500.00
2. stopnja s praukom 2x3 ure tedensko, učnina 4.350'00
3. stopnja s poukom 2x3 ure tedensko, učnina 4.350^00
2. poslovni s poukom 2 x 2 uri tedensko, učnina 4.600l00

Prijave z vplačano akontacijo sprejemamo do 9. februarja 1981.
Priporočamo vam, da čimprej pošljete prijave zaradi lažje razvrstitve v posamez

no stopnjo tečaja. Število slušateljev v posamezni stopnji je omejeno. Prijavite se 
takoj saj se vam lahko primeri, da bodo skupine že zasedene in za vas ne bomo 
mogli najti več prostega mesta.

UČBENIK, dodatno učno gradivo in URNIK, vam bomo izročili 16. februarja 
1981, ko je pričetek pouka.

Ker je pravilna uvrstitev (izbira ustrezne stopnje) predpogoj za uspešnost vsega 
nadaljnjega izobraževanja, razvrščamo nove prijavljence s pomočjo uvrstitvenih 
testov. (S tem je tudi vam olajšana odločitev izbire stopnje).

To ne velja za slušatelje, ki so se prijavili na začetno stopnjo.
PROSIMO, ČE OBVESTITE O TEČAJIH INTERESENTE V VAŠI DELOVNI 

ORGANIZACIJI.
Prav tako olWeščamo vse zainteresirane, da redno mesečno organiziramo tečaje 

za usposabljanje voznikov viličarjev.
Vse prijavljene kandidate razvrščamo v zaporedne tečaje po prispelih prijavah.
Podrobnejše informacije lahko dobite v Izobraževalnem centru Litostroj, Djako

vičeva 53, ali jx> telefopu 558-582, ali 556-021 int.: 474.


